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Ne-am adunat aici ca s.a dezbatem, cu simplitate şi 
rigoare, problemele despre care ştim cu certitudine intuitiv;] 
înci2 de pe acum cA vor constiui ingrijorArile majore ale 
mileniului ce vine. 
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As/Azi Tn fafa unor amenin/Sri atât de grave, precum 
acelea care apasa asupra mediului înconjurAtor, nu putem 
sA ne ingAduim ratarea unor inttilniri importante pentru 
destinul nostru comun. Nu trebuie s.a ne mulfumim sA 
descriem evenimentele - ceea ce ar însemna subestimarea 
potenţialului uman • în loc de a încerca sa le stspânim. 
"Pentru a lua o decizie politic;} raJions/A", spunea George 
Orwell, "trebuie sa ai o imagine a viitorului". Viitorul, în 
concep/ia lui Frederico Mayor, trebuie sa se cristalizeze sub 
semnul comuniunii, sau - daca nu - va fi sortit eşecului. 
Comuniune, împArtiJşire a cunoştinJelordobândite, care sunt 
încA privilegiul unui numAr prea restrâns de indivizi. 
ÎmpartSşire a patrimoniului slcAtuit de culturi, în toată bogăJia 
diversităJii for şi cu preocuparea pe care ocrotirea 
patrimoniului o implica. O împfutăşire a demniti!J/ii de a trtli. 
în acord cu sine, cu semenii, cu mediul inconjurtltor. 

În vârtejul de interacJiuni, care estompează graniţa 
tradiţionali!J, între practica ştiintei şi politica ştiinJifica: 
problemele care se ivesc sunt eterogene. AS.mânând 
fundamentul ştifn/ific, ele sunt totodată economice, culturale 
şi politice şi interdependente într-un sistem pe care analiştii 
politici ii considera un tot indisociabil. Faptul cA factorii de 
decizie neglijeazA sa consulte comunitatea ştiin/îficA este 
foarte grav. 

Trebuie neaţ)l}rat si!J abordăm planificarea ştiinţei şi a 
tehnologiei sub un unghi complet nou, daclJ dorim ca 
raporturile fntre ştiin/lJ şi putere să fie concepute astfel încAt 
ScJ rlJspunda. cerinJelorcomplexe ale societA/iî contemporane. 
Responsabilii politici ar trebui sA cedeze în mod efectiv din 
puterea lor de decizie experţilor califica fi şi sa acceple partea 
de incertitudine şi de risc pe care o comporta în mod inevitabil 
opiniile ce le sunt îm~rtaşile. Dezvoltarea umana este o 
întreprindere comuna, la care trebl.Jie,,ştJ participe nu doar 
instituţiile din sistemu/ naţional şi organizaJiile 
guvernamentale, dar şi cele nonguvernamentale, toate 
mişclJrile asociative, fundaJiile, toate elementele societA/ii 
civile. 

ROLUL INGINERULUI ÎN 
AGRICULTURA CONTEMPORANĂ 

FlJrlJ a uita ca factorul timp joaca un rol esenJial în 
politica, diagnosticul pe care se sprijinl'l formularea unei 
politici trebuie sA fie cât mai complet cu puJinfif şi sa fie emis 
la timp. Prea lunga aşteptare poate provoca daune 
ireVersibile. Dar trebuie in acelaşi timp sa ne ferim de orice 
exces de "planificare•, ~ci creativitatea oamenilor de ştiinJă 

• Conlerin\ă sus\inută de dl. dr. ing. Mihai Mihăiţă la 8 
noiembrie a.c., în cadrul lucrărilor celui de Al 25-Jea Congres 
alAGIR 

(Continuare în pag. 8) 

Acum mai bine de 300 de ani. 
Jonathan Swift zicea: "Cel care 
face să crească două fire de 
iarbă acolo unde până acum 
creştea numai unul, este de cel 
mai mare folos omenirii". 

Pentru a face acest lucru îţi 

sunt necesare o serie de 
cunoştinţe sau mai exact "să ai 
carte". Şi cei ce au "cartea" ce ii 
invală să facă aşa ceva sunt 
Inginerii agronomi. 

Toată lumea cunoaşte faptul 
că agricultura este una din cele 
mal vechi preocupări ale omului 
şi că multă vreme, cunoştinţele 
în domeniu se moşteneau din 
tală în fiu. Pe lângă aceste lucruri 

Lucrările celui de 
AL 25-LEA CONGRES AL AGIR 

la Congresul AGIA au fost invitate peste 90 de personalităţi marcante ale vieţii ştiinţifice, 
economice şi politice român.eşti, de la Preşedinţie, Guvern. Parlament, Academia Română, 
Fondul Proprietăţii de Stat, din instituţii de învăţământ superior, institute de cercetare ş.a., 
reprezentanţi ai asociaţiilor profesionale inginereşti afiliate şi neafiliate la AGIA, pecum şi ai 
altor asociaţii profesionale din societatea civilă românească. 

Dintre cei care au răspuns invitaţiei AGIA, o parte au avut amabilitatea de a adresa• în nume 
propriu şi/sau în numele instituţiei pe care o reprezentau - frumoase cuvinte de salut şi urări de 
succes Congresului. în numărul de faţă prezentăm aceste cuvinte de salut ale invita\ilor, in 
ordinea luărilor de cuvânt. (Paginile 4 - 6) 

Noi Membri de Onoare ai AGIR 

1

1 

Delegaţii la cel de Al 25-lea Congres al AGIA au confirmat în unanimitate noii Membri de 

__Ju:~:,:i:!'t: :=~~:;;;i~;~~ ;;;;l~~e~~:::~::};;~;c;;~vitale 

prof. dr. lng. Alexandru Molsuc, 
decanul Facultllţil de Agricultura, USAB ~ Timf1oara 

foarte bune, acest sistem a 
generat şi unele păreri, cum ar fi 
că la agricultură se pricepe 
oricine. Şi. din păcate, acest 
lucru a fost propovăduit chiar ca 
politică agricolă prea multă 
vreme. Pe de altă parte, acest 
sistem de moştenire a 
cunoştinţelor a tacul ca pentru a 
fi agricultor să nu fie nevoie de 
studii teoretice, observarea, 
experien1eJe fiind elementele de 
baza.. A trebuit sa. apară ceva nou 
care să scoală oamenii din 
rutină. Şi a apărut. 

Pe vremea industrializării, în 
Anglia s-a introdus asolamentul 
Norfolk, care aducea noul şi care
făcea ca producţia de grâu să se 
tripleze faţă de cea existentă 
atunci şi care era de fapt aceeaşi 
de pe vremea Imperiului Roman 
şi chiar înaintea lui. Nu mult după 
aceasta apar primele şcoli de 
agricultură, la început şcoli medii 
şi, de peste 200 de ani, şi cele 
superioare. La noi in ţară, primii 
agronomi cu studii superioare se 
evidenţiază acum 120-140 de 
ani. Ei au studiat la început in 
Franţa şi Germania. După primul 
război mondial apar şcolile 
superioare de agricullură şi în 
România şi ele se dezvoltă foarte 
mult, ajungând ca, prin marea lor 
contribuţie, agricultura română şi 
în speţa a Banatului, că aici ne 
aflăm, să fie dintre cele mai 
evoluate din lume. 

Un rol important in 
dezvoltarea agriculturii 1-au avut 
şi "Camerele de agricultură", 

unde activau ingineri agronomi 
cu chemare pentru meserie şi cu 
mare dragoste pentru cei cărora 
le era destinată activitatea lor. în 
plus, existau o serie de ferme 
model conduse de ingineri 
agronomi şi care reprezentau o 
şcoală vie pentru toţi ţăranii. 

Dar a venit nefericitul război 
mondial. Cel de-al 2-lea. Şi a 
venit Estul peste noi. Şi 

dezastrul. 
După 1945, numărul 

inginerilor din agricultură a 
crescut mult. Şi calitatea lor a 
crescut, dar, evident, nu to\i erau 
specialişti de mare valoare. 
Sistemul de şcolarizare, fără 
"rebuturi" ra făcut ca o parte din 
absolvenţi să aibă doar titlul de 
inginer. Mal mult, prin anii '60 au 
fost făcuţi câ!iva ingineri 
agronomi prin Decret al 
Consiliului de Stat. las la 
latitudinea fiecăruia să judece 
aceste aberaţii. 

De asemenea, unele 
elemente de politică, un fel de 
domiciliu forţat pentru agronomi, 
lipsa de informaţie, 

imposibilitatea aplicării 

cunoştinţelor, precum şi 
"indicaţiile" economice care. in 
principal, constau din investiţii 
necorespunzătoare şi exploatare 
neralională a resurselor din 
agricultură, au făcut ca 
dezvoltarea acestei importante 
ramuri să fie mult încetinită. 
Aceasta a făcut ca agricultura 
noastră să nu mai poală line 

(Continuare în pag. 3) 
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INGINERI MARI PERSONALITĂŢI 

GHEORGHE CART/ANU (1907 - 1982) 
Cunoscut profesor universitar, cercetător de valoare mondială, creator de şcoală in 

domeniu/ radiocomunicaţiilor şi membru al Academiei Române 

S-a nascut la e august 1907, 
în comuna Borca, o localitate 

rr~c:::a=l~ni~~~~~~=~!~î::~ 
şi at Eulroslnoi c11,1Ianu, o femeie 
culta, casnica. 

Şcoala primara o începe ln 
comuna ln care s-a nlscut şi a 
continuat-o in comune Oubrovat, jud 
laşi, unde tatai sau a !ost mutat in 
interes de serviciu. 

ln l impu1 primulul r6zbol 
mooo1a1 (1916-1918). cop11 mnd, a 
lrlit ca martor oronle provoca1a de 
conflagra\ie, a vazut rlniţl, mzerla 
refugiaţilor~ dezn6det(loaoamenilor, 
lapte de care îşi amintea cu tnsle\a 
şi durere 

Tatăl sau este mutai din nou 
în interes de semciu, in anul 1918, 
de aceasta data la Bacau, unde 
pteaca cu 1oata lamilla Alc1, 
Gheorghe va urma cursunla llcoului 

dm Of8fn=~8c::V::ma1~ 
apr0C1eri şi simpatia atât din panea 
prolesonlor, cAt şi a COiegiior. Din 
aceasta perioada. a vie\1i începe şi 
pasiunea lui pentru şt11nţa. ca elev, 
a fost colaborator la Gazeta 
Matematica, cititor pasionat al 
literaturii franceze, admirator al lui 
Proust: avea inclina\11 spre muzica şi 

lua lecţ1~ ~t~~l!i ~~~a. zbura, a 

construit cu fraiele lui. Paul , un 
planor, pe care l-au lansat de pe o 
magazie, dar care a cazul, 
dezmembrându-se. Tot cu Iratele lui 
aconslruit o alta ·1ucane aclevaral.A", 
un aparat de radlorecep\18 cu 16mpi, 
realizare exceppooala, cu care şi-a 
Ulmii colegii. Termina secţia reală a 
liceului, în anul 1926, ca absolvent 
de onoa,e. 

in acelaşi an se înscrie la 
concursul de admllere, la Facullatea 
de Elecirolehnlca (Pohlehnk:a dm 
Bucureşll), al caret student devine la 
19 ani şi pe care nu ova parAsl pAnA 

la slArşilul vieţn Paralel cu s1ud11le la 
PolHehnlca, urmeaza şi Facultatea de 
Matematica la Universitatea 
Bucureşti. Ca student, a fost 
remarcat de profesorii lui, care au 
observat la el, cu prilejul seminariilor, 
colocv11lor şi examenelor, s\An.J1nJa şi 
munca ordonai.A pe care o desfăşura 
zi de zi. Nu s-a limitat sa in11e1e nLmai 
cursurile predate, a studiat şi o vasta 
literatura oe special1tate in domernul 
fizicii ,i matematicii. 

Cupa ce a citit lucrarea 
fizicianului H. We~, 'Raumzett und 
Materia", nota: • ... am gasil o 
expunere sa11anti a teonel 
relabllita\il. care mi-a tost mie, castu
dent ln anul III. aleasă revelaJie a 
descoperirii unei lumi noi, lumea 
spa\1ului relat1111sl" 

în anul 1932. Gh. canianu 
ob\me litiul de diplomat tngmor al 
Şcoli/ Pol1tehnice din Bucureşti, 
Sec\1aelecirotehnica. 

Activitatea Inginereasca, 
didactică şi de cercetare 

ln anuJ 1930 s•a instalai la 
nord de Bucureşti, ln comuna 
Ba.neasa, primul post de emisiuni 
radiofonice, la care au lucrat o pleiada 
de ingineri, pe atunci tineri, care 
s-au specializat în noua ramura in 
dez11oltare-alectronica. Multi dintre el 
au devenit. de-a lungul timpului, 
persona.111a1i cunoscule. 

Din anul 1933, Inginerul 
Cartianu aste anga}St de Societatea 
de Aadiod1luz1una, pentro a lucra la 
Studioul Bucuraş1i şi la staţia de 
emtSieOtopeni. 

UnanmaitArziu, in 1934, este 
SOllcitat de profesorul Emest AbaSon 
să preia postlA de &S!Slent lactn.urile 
de matematici speciale şi geometne 
descnpll11A ln Şcoala Poltlehnica. În 
acelaşi timp, prof. Tudor llnasescu 
n sohcilA şi ca a51stent la cursul nou 
infimJatderad10telecomunica\ir 

Inventarea primelor tuburi 
electronice, la începutul secolulUi XX, 

deschide noi cAmpuri de cercetare în 
şliin\8 elecirOfllCil. Otlp8 ce, în 1904, 
Reming a inventat dlOcla şi, în 1907, 
Lee de Forest trioda, G. Marconi 
realizeaza primele 1ransmisiuni de 
radlo-telogralie. în cursul vieJ11 sale, 
lng. Gh. Cart1anu a asistat la cele mai 
Importante invenţii ln domeniul 
electronicii şi şi•a adus contnbutia 
originala la u111!zaree acestora în 
practica curenlA, prin perfecţionări. 
lllll&n\li '/ teorii originale 

lnceptnd din anul 1937, 
renunta la postul de la Societatea de 
RadlocifuziuneşlrămAnecaasistent 
la Catedra de radiocomunica\n, 
decllctndu•se cu pasiune cercetAfii, 
proiecttnd şi realidnd numeroase 
instalalu. Dupl stud11 şi cercetari 
labonoase, care au durat timp de 
cAţ1vaani, in 1940publdoseriede 
artlCOle priv,nd stabi~tatea slstemelor 
electnce lineare şi nelineare, pnn care 
a !Offllulat noul cn1eriu de stabllttate, 
cunoscui sub numele da "CntenuJ 
Cart1anu•Loewe•. ln acelaşi an a 
devenit colaboratorul unor relliste de 
speclahtate din str!lnatate, ca: 
L'Onde Eloctnque: Electroolcs Lei• 
ters: Annales des 
e!ectrocommunication şa. 

Rezulta!ele cercetarilor sale 
~u !ost pubUcate ş! Tn reviste 
romaneşti, ca: Telecomunlceţii : 
Buletinul tnst1tutuJu/ Politehnic din 
Bucureşti; Memorii şi Monogralil ale 
Academei RomAne ş a 

ConUnuAnd ac11v1tatea 
dtdactJca, in anul 1948 este avansai 
conlerenţ1ar le Catedra de 
radic>col'mnca\1ifipredadlsclplnele 
linii şi antene, aparate şi 1nstala\11 de 
ratiotetwcaŞielectricrtate.Din1948, 
dupa ce J. Bardeen a inventat 
lranz1storul , Cart1anu a lnceput 
cercetari Intense apllcallve. ln anul 
1949 realizeaza pnma leg&tura cu 
radiorelee dm \arA, Intre sludioruile 
din Bucureşti şi staJia de emisie 
TtncAbeşli, utilizAnd o s1a11e da 

emisie de concepJ1e proprie 
în anul 1951 conslroieşte o 
instala~e originală, cu care" 
eleclueaza emlsiuni şi 
recep\1i pe unde ultrascune 
cu modulaţie de lrec11en\l. A 
demonstrat superlOritatea acestora 
faţă de modulaJia de amplitudine. În 
anul 1952 este numit şei al catedrei 
de radiocomunicaJH şi preda cursul 
balele radiotetv,ICii. În anul 1963 este 
ales membru corespondent el 
Academiei. Obţine titlul de doctor 
inginer cu lucrarea "Modula\1a da 
lf8Cllenlă", in anul 1968, iar in 1970 
devine docior docent 

Usta lucrarilor ştiinJllica 

publicate de Gh. camanu cupnnde 
75 de liUuri, dintre care in r&Vlste de 
specialitate a publica! subiecte 
despre: stab1l11atea sislemelor 
e(.ectrlce lineare şi nelmeare, 
modulaţ,a de lrec11en1a : sinteza 
reţelelor electrice ln domeniul 
timpului ş1 frecventei; sisteme de 
comunica11e tip releu sau radio 
dispecer ş.a. A publicat noua 1,aiata 
de mare valoare pentru specialişti. 

A preglllil mii de studenţi ŞI 4 7 
de doctori ingineri, pe care l-a 
îndrumat şi carora le-a formulat 
subiectele de teza 

Amintiri despre omul, 
profesorul şi cercetAtorul 

Cele mai impresionanle 
am,nbri au fost relatate de doamna 
Ana Cartlanu, născută Tomescu, 
SOiia sa, cu care s·a cAsAtont în anul 
1~. pe •tune, as,stenta. de bmba 
engleza la Universitatea Bucureşli 
Doamna cartianu a fost prolesoara 
şi decan la Facultatea de Umbi 
Germanice, ea însăşi o personalrtate 
în domentul didactJc şi cutlural. 

A.u locurt într-un apartament 
lromos amenajat, situat pe strada 
Tudor Ştalan nr. 4. Fiecare avea 
biroul său Şi biblioteca propne cu cărţi 
de specialitate. Nu înt1e~neau relaţii 
mondene. cea mai mare pllkere a 

soţtlor fiind studiul şi cerceta,ea 
şt1inţilica Doamna Can1anu scna: 
• Am tralt o viaţi întreaga ca dol 
atudan11, llacara cu locul ,1 
praocuparlla aala, cu lucruri 
IMmpla, marginimlu-ne la membrii 
lamlllel, prie1anl din tinereţa tl 
colagll da profasla. ln d ialogul 
noatru lntardlsclptlnar, îmi vorbea 
adesea despre proiecte fi cluttrt 
ttUnţlllca, caea ca ii deschideau 
perspectiva vola)ulul Imaginar al 
unul wtnle tlnir ciutilor în lumN 
cunoattern-. 

A losl descris astfel: de 
stalura m11l0e1e, relat111 slab, avea 
ochii caprul, sprAocene groase şi 
arcuite. Era deosebit de distrat şi 
noateni la ce se lnlămpla lmpr91ur, 
dar foarte concenlrat în !Impui 
experien\elorŞI asupra sublecieiorcle 
cercetare. Lucra !Ara încetare, fapt 
care explica volumul crea!iilor sa: 
Cinci sanlUalea 1-a d&11enit precara, 
nu a 1asa1 sa se vadă intensitatea 
sufenntel care n mAcina. ln cercunle 
pe care le frecventa, la facultate şi in 
fam1he era o prezen1a vesela. A fost 
o fire deschisa, cald! şi optimista, 
apropiai de colaboratorii sal llnen, 
vârstnici, muootori sau specialişti. 

S-a stins din lliaJă la 26 iulie 
1982, in plina aetJvitate creatoare 

ToaterealiztnlecareTipoatlă 

semnatura - fn11enJii bre11elale. 
instala\ii proiectale şi realizate, 
anlCOle ş, 1ra1ate publicate • sunt 
marturie a mani sale personali1a~ şi 
li atesta un toc lmportan1 în lstona 
electrotehnlCiiŞ1ln11a\amăntUluisu-

"""""""""'"' 
Mihai Olteneanu 

PREMIERE ENERGETICE ÎN ROMÂNIA (IX) 
La începutul deceniului al treilea. atingeau termenele Urnita, a devenit 

caurmareaavAntululeconomiccare deosebit de oportuna problema 
a avut loc în perioada de dupA primul ctearii unui sistem regional care sa 
rA.zboi moodlal şi dupa actul Unirii, permită. prin inlerconectare, 
cererea de electrlc1tate a crescui 11alonficarea puterii cisponibile a unor 
apreciabil. Paramelrli energiei cenllaleaflateînapropiere(cumera, 
electrice produse Tn zona Sibiului, de exemplu, CET Tamă11eni. care 
impuşi, aşa cum am mai menJK)nal. aparţinea societăţii "Nilro090°) şi. 

de firma Ganz, au devenit Iotei totodat.A, al1menlarea unor localrta~ 
necorespunzllori, in special pentru ana1e in jude\ele limitrofe (Mediaş, 
consumatorii ,nduslriali, care erau Agnita etc.). ln acest sens, UE Sibiu 
alimentaţi din re\elela publice. UE aelabo,at.tncolaboraracuBiroulde 
Sibiu SA a pus în aplicare un pro- inginerie Oskar 110n Miller din 
gramele lucrari pe bala c!ruta, pAna MCinchen, prlmul studiu da 
în 1927, s•a lrecut la uhhzarea duvoltllra regionala a allmanlirll 
curentului al1emat111 lrifazal, SO Hz, cu electtlcitllta a regilKllr de sud şi 
ln retelele de joasa tensiune din oraş de est a Trans1111aniei, ·oe la OUJ la 
lntroductndu-se tensiunea de Braşov Şi de la BistnJa până la Sibiu'. 
distrlbuJie de 3 ,c 220/127 V. Proiectul prevedea interconectarea 
Concomitent, puterea lnslalata a · centralelor electrice · proprii şi ale 
cenlralelor de care se dispunea autopnxlucl:llorilor-,constru1reaunor 
(Centrala Sadu I, CHE Sadu 11, CDE noi surse de energie, bazate in pnn-
Siblu) a fost ampliffcata prin c1pal pe torţa hldraulicA şi pe gaz 
reechipat! sau reboblnar i de metan, electrificarea oraşelor şi 
generatoare, care au permis fi comunalordinregiune,genereJizarea 
trecerea ta noi parametri de curentulul alternativ tnfezal şi a 
func1ionare. Centrala Sadu I a frecvente! de 50 Hz, precum şi 
devenit CHE Sadu I, grupurile termice interconectarea cu sistemul soc. 
fiind scoase din funcţiune. ln 1929, •Electrica'dinl/aleaPrahovei.Afost 
centralele sibiene dispuneau de o constilullA " Societatea Electrica 
putere totala de 5850 CP. care Transllvana SA" (SETA), cu sadlul 
devenea însă, !repiai, Insuficienta. lo1 în Or■ fUI Sibiu, prima socletata 
întrucăt conceSionarile cu furnizori romlnaasct regional! da 
de gaz metan pentru iluminat elactrlcitllte, carea preluai, in 1923, 

concesionarea punerii ln aplicare a 
lucrArilor prevazute, respect111. a 
exploa1ari1 ullenoare a noului S1Stem 
şJ a d1stribu\1el electrlc11a1i1. fn 
decursul anilor '30, SETA a reuşi1 sa 
acopere o suprafaţa considerabila, 
ea aslgurAnd alimentarea cu energie 
a 14 oraşe (Sibiu, MedJSf, Agnita. 
Dumbravern, Copşa Mica. 
SighiŞoera, Rupea, Alba·lulia, Ocna 
Mureş, Ftgtra,, TA~eni. Deva, 
Simena, Orăştie), precum şi a circa 
EIOde sate cin judelele Alba. Fa;ataş, 

agricole sau ln gospod&ria 
ţaraneasca (treiera!, alimentare cu 
apă, preparat furaje, m&cinat etc.) 

SETA şi UE Sibiu au cult111at 
fructuoase tegatun cu organlza\11 
similare din strainatate Şi eu avut o 
cofllribuţ1e 1mponanla la asocierea 
speciahşt1lor energet1c1eni la nivel 
najional. Esta de men11onat 
cons11tlarea la Sibiu, în anUI 1920, a 
- uniunii Uzinelor Electrica d in 

Nolla Provincii ala Romanlel "; este. 
de lapt, nucleul lnliin\Arii, ln 1931, a 
"Asocla l lel Producltorilor tl 
Dlst rlbultorllor da Enargla 
Elec:trlcl din Rominla " (APOE), cu 
sediul ln Bucureşti, care a reunit toate 
intrepnnderile ŞI exploalârila publice 
deeleclrieltatediniara. 

Claudiu•Vlorel 
Săvulescu 

==~r:~r;~d~:~i r 

Din vârful peniţei timp, judeţul Sibiu, cu peste 40% din 
sate electrificata, a deţinut pnmul loc 
pe iara. 

Este demn& de remarcat 
preocuparea constant! a UE Sibiu şi 
a SETA pentru utindarea 
consumurilor casnic şi rural. 
Men\ionam ca, !nea dm 1899, UE 
Sibiu a achiziţionat o batoza 
anlrenata electric, cu care se fa.ceau 
demonstra\il pentru a determina 
agricultorii sa recurg! la acest oen 
de acţionare. Cele ooua SOC1etaţi au 
inlreprins şi alta campanii 
prornoţlOnale:axacutareadelnstalapl 
Interioare Ieftine (pnmul loc de lampA 
gratuit), COfl&trulraa fi închirierea 
unor insta1a111 mobile &cllOl'ISle elec-

Proverbe 
Ca apa guvernul trece 
Şi necazuri doar rămân, 
Căci suflând in Iaurt rece, 
Ciorba l-a lript pe român. . 

Liceenii au obţinut o noul victorie asupra culturll 
"Nu suntem genii' au strigat 
Şi, vai, puterea a cedat 
Doar unui grup de aspiranţi 
Ca să devină ... ignoran11. 

tric, capabrla oe a e,cecuta munci '---.., ________ v_,o_,_,ca_-A_n_g_h•_'_'u_M_oc_•n_u_,~ 
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ROLUL INGINERULUI ÎN AGRICULTURA CONTEMPORANĂ 
(Urmare din pag. 1) 

pasul cu agricultura ţărilor ce 
acum le numim avansate ci, 
dimpotrivă, in special în unele 
zone ale lării, sa fie preluate 
caracteristici ale agriculturii din 
stepa rusească şi chiar şi mal 
rău. 

A venit anul '89, a cărui 
importan!ă poate încă nu o 
înţelegem pe deplin. Când spun 
importanţă, nu mă refer numai la 
ţara noastră, ci la intreaga 
omenire. După '89 s-au la.cut şi 
poate se mai fac şi greşeli. Dar, 
existenţa unui corp de ingineri 
agronomi de mare valoare a 
făcut ca una din primele ramuri 
care să pornească sigur spre 
calea redresării, care să se 
privatizeze în cea mal mare 
măsura sâ fie agricuttura. Satul 
român a fost nenorocit de 
comunişti. Acum el se chinuie să 
renască. Dar despre cea fost, ce 
este şi ce va fi satul român, a 
apărut recenl o lucrare de mare 
valoare, intitulată "Dezvoltarea 
rurală în România~, scrisă de 
unul din marii agronomi ai zilelor 
,.<)astre. prof. I.P. Otlman. 
Până după cel de al doilea 

război mondial, inginerul 
agronom a fost şl un sfătuitor al 
ţărănimii, un om care să•i inve\e 
ce trebuie să facă şi cum trebuie 
să facă agricultură. După 

începerea nenorocirii de 
socializare a agriculturii, inginerul 
agronom a devenit calul de 
bătaie al tuturor neaveniţilor. 
Acum el !rebuia să-şi recâştige 
locul şi rostul. 

Inginerul agronom are o triplă 
pregătire, fără de care el nu 
poate răzbi. Şi această complexă 
pregătire ii conferă un rost şi un 
rol deosebii de mare în întreaga 

economie rurală. Să fim bine 
înţeleşi, să fii un agronom prost 
nu e greu, dar să fii un inginer 
bun este foarte greu. 

Un inginer agronom trebuie să 
fie biolog, tehnolog şi manager. 
Şi aceasta ii conferă rolul, nu de 
persoană ci de grup social 
promotor al ridicării economice a 
satului. 

Variatele forme de relief ale 
României lac ca şi condi\iile de 
dezvoltare din diferite zone să fie 
foarte diverse. Şi, indiferent dacă 
e vorba de agroturism, de 
agricultură intensivă, de 
agricultură ecologică sau 
bioagricultură, cel care trebuie să 
fie iniţiatorul şi realizatorul saltului 
economic este inginerul 
agronom. 

Am spus că agronomul 
trebuie să !ie un bun blolog. la 
ora actuală, în fiecare an 
sporeşte, pe de o parte, 
sortimentul de specii cultivate, 
pentru că omul găseşte resurse 
noi în specii de plante încă 
necultivate până acum, iar pe de 
altă parte, sporeşte foarte mult 
oferta de cultivare (soiuri, hibrizi) 
pentru fiecare specie în parte. 

Astfel, pe lângă formele 
tradiţionale - grâu, porumb, orz, 
floarea soarelui etc. - se iau în 
cultură şi alte specii ce până 
acum existau doar în flora 
spontană. De pildă, Universitatea 
Hohenheim derulează un pro
gram de cultură şi amellorare a 
ştirului, ştir care ta noi e buruiană 
şi care eventuale folosit in hrana 
porcilor. la universitatea amintită 
ştirul se cultivă pentru semin\e, 
din care se face o făină folosită 
în patiserie cu rezultate mai bune 
decât făina de grâu. 

În privinţa cultivarelor, aş 
aminti doar că la porumb, de 

exemplu, sortimentul de hibrizi 
aflaţi în cultură in 1997 este de 
peste trei ori mai mare decât cel 
de acum 10 ani. 

Toate aceste forme trebuie 
cunoscute. Fiecare din ele are 
calităţi şi defecte, fiecare din ele 
este optim pentru o anume 
folosinţă, fiecare este mai bine 
sau mai puţin bine adaptat unor 
conditii specifice. Inginerul este 
obligat să ştie toate acestea şi 
are rolul de a alege pe cele mai 
corespunzăloare cerin\elor. 

În al doilea rând, inginerul 
agronom trebuie să fie şi 

tehnolog . Ex.ista la ora actuală 
o gamă foarte mare de maşini şi 
o lehnologie corespunzătoare, 
nu pentru fiecare specie, ci 
pentru fiecare hibrid sau soi in 
parte. 

Mi-aş permite o paranteză. Mi 
se pare cel pu\in bizar când 
cineva vorbeşte de munca 
necalificată din agricultură. 
Aşa ceva nu există. Munca 
agricultorului este indiscutabil 
mai complexa decât a multor 
altora şi, ca atare, şi mai 
calificală. 

în aplicarea tehnologiilor în 
agricultură, un rol important ii 
joacă condiţiile de mediu, de care 
el, tehnologul, trebuie să ţină 
seama. Să luăm cea mai banală 
lucrare, aratul. Dacă este 
realizată în condi!ii meteo 
corespunzătoare, reprezintă o 
bază solidă pentru produc\iile 
viitoare. O efectuare a ei în 
condi\ii necorespunzătoare de 
climă sau o perioadă 

necorespunzătoare provoacă 

reduceri esenţiale ale producţiei. 
Este şi motivul pentru care 
înzestrarea cu tehnică trebuie 
corespunzător gândită. 

Ziua Economiştilor din România 
Vineri, 21 noiembrie a.c., s-a desfăşurat 

in Aula Mare a ASE, în organizarea 
Conslllulul Naţional al Asocia1iei Generale 
a Economittilor din România, Sesiunea 
consacrată sărbătoririi pentru prima dată în 
România a Zllel Economlttllor. 

Vom reveni asupra acestui important 
eveniment, pe care am \inut să-l subliniem, 
la închiderea ediţiei, printr-un fragment din 
comunicarea "Tradiţii ale organizării 
economiştilor din România\ sus\inută de 
domnul acad. N.N. Constantinescu, 
preşedintele Secţiei de ştiinţe economice, 
Juridice şi sociologie a Academiei Române, 
preşedintele AGER. . 

"Deschidem astăzi Ziua Economiştilor 
din România, care se să~ătoreşte în fiecare 
an la 23 Noiembrie. Această dată evocă 
inaugurarea primului curs de economie 
politică , în 1843, de către Ion Ghica, la 
Academia Mihăileană din laşi. Menirea 
sărbătoririi este aceea de a sublinia 
importanta punerii ştiin\ei economice în 
serviciul libertăţii naţiunii, al progresului ei 
economic, social şi moral, al afirmării eficace 
a României în cooperarea internaţională( ... ) 

Doamnelor şi domnilor, 
Recensământul din 1992 constata 

ex.lstenţa în rândurile populaţiei active din 

România a 89.851 persoana cu studii 
superioare economice (41.266 bărbaţi şi 
48.585 femei). Din anul universitar 1992/1993 
până în anul universitar 1995/1996 au mai 
absolvit învăţământul superior economic (de 
stat şi particular) 22.355 persoane. Deci există 
un total de circa 112.000 de licentiaţi în ştiinţe 
economi1ţe, economişti cu studii superioare 
ce lucrează în învă\ământ, cercetare, 
industrie, agricultură, comerţ_. sistemul bancar, 
în cel financiar, în cel bursier. în transporturi 
ş.a.m.d., in aparatul de stat. Aceasta face din 
economişti una din cele mai numeroase 
categorii de Intelectuali ai ţării. Alături de 
ceilalţi specialişti care lucrează in economie, 
lor trebuie să le revină un rol asen!ial în 
orientarea acesteia. ln aceasta şi constă unul 
din motivele actualei organizări a Zilei 
Economiştilor din România. 

Economiştii romăni, profund inleresali în 
destinele poporului şi ţării noastre, ca şi în locul 
pe care ea ii ocupă in lume, în armonizarea 
intereselor particulare cu cele naţionale, au 
datoria să-şi unească forţele, să se facă 
ascultaţi, iar opiniile lor să fie luate în seamă. 
De aceea, Ziua Economlftllor este şi ziua 
unirii tuturor forţelor acestora în serviciul 
economiei noastre na!ionale şi al impulsionării 
dialogului cu factorii de răspundere, pentru ca 
mişcarea economică a ţării să fie în direcţia 
menită a servi realmente poporul, prezentul 
şi viitorul lui( ... )" 

O a treia latură şi impllcit rol 
al inginerului agronom este cea 
economico-managerială . Acum 
el este pus în situaIia de a cultiva 
ceea ce se cumpără, de a-şi 
procura materialele necesare de 
cea mai bună calitate şi la preţuri 
cât mai avantajoase, de a vinde 
produsele cu un beneficiu căi mai 
mare. Pentru a realiza acest 
lucru, tot el, prin calităţile sale de 
biolog şi tehnolog, trebuie să li 
realizat produse la parametri 
cantitativi şi calitativi 
corespunzători pentru a putea fi 
valorificate. 

Inginerul de care am vorbit 
până acum este cel implicat di
rect în producţie. Dar aceasta 
este doar una din valenţele 
agronomului în actuala şi 

viitoarea societate. Pentru ca să 
poată realiza acest lucru, trebuie 
să se bazeze pe munca altor 
două categorii de ingineri 
agronomi şi de alte specialilăţl, 
şi anume: 

• a celor care lucrează în 
ştiinţă, împreună cu biologii şi 
care creează soiuri şi elaborează 
tehnologii corespunzătoare; 

• a celor care lucrează in 
domeniul extensiunii şi care au 
rolul de a prelua şi înmul\i 
materialul biologic, de a prelua 
tehnologiile corespunzătoare şi a 
le pune la dispoziţia inginerilor 
direct productivi. 

Cooperarea acestor trei 
categorii este absolut necesară 
şi realizabilă, lucru dovedit de 
agricultura nenumăratelor state. 

Există încă un lucru specific 
inginerului agronom. El este 
detinătorul celei mai pişnice 
meserii. El creează numai, nu 
distruge nimic. Prin şliin\a sa, 
nevi ul devine viu şi fiecare are pe 
masă tot ce-i trebuie. 

Dar în acelaşi timp. inginerul 
agronom nu poate exista în afara 
cooperării cu ingineri din alte pro
fila, care lucrează în amonte 
(ingineri mecanici. chimişti, 
constructori etc.) sau în aval 
(chimie alimentară, industrie 
uşoară). 

Existenta unor maşini şi unelte 
agricole bune şi ieftine, a unor 
pesticicle performante 
micşorează costurile de 
productie in agricultură şi, Im• 
plicit, duce la ieftinirea producţiei 
agricole. De asemenea, o 
prelucrare corespunzătoare a 
produselor agroalimentă.re este 
mai mult decât necesară. 

Toate acestea duc la 
convingerea că viitorul nu poate 
li asigurat decă! prin cooperarea 
inginerilor de toate profilete. Este 
şi motivul pentru care 1e 
mulţumesc celor care au avut 
iniţiativa realizării acestei întruniri 
şi îmi exprim omagiul pentru cei 
care au iniţiat constituirea 
asociaţiei inginerilor. 

Comunicare la 
Sesiunea omagia/A 

organ/zatiJ de Fli/ala Timiş a 
AGIR cu prilejul ZIiei 

Inginerului 

SUA caută ingineri... 
O companie inginerească americană recrutează 

ingineri automatişti şi de sistem, precum şi programatori , 
pentru lucru în Statele Unite ale Americii. 

Cqndi\iile de prezentare sunt următoarele: 
- Ingineri: candidaţii trebuie să cunoască aspecte 

tehnice ale echipamentelor de comandă şi software-ul 
acestor echipamente pentru mediul industrial. Experienţa 
practică în mediul industrial şi conducerea proceselor 
este un avantaj. 

- Programatori: candidaţii vor fi implicaţi în 
proiectarea de baze de date şi crearea de programe în 
limbajele de programare C, C++, Visual C şi Visual Ba
sic. Se cere o experienţă de programator de minimum 
doi ani. 

Informaţii suplimentare puteţi obţine de la firma 
COLT lnternational SA, B-dul Magheru nr. 9, Se. 3, Ap. 
95, Sector 1, Bucureşti, telefon 312 82 63. 

IURllffl TRIIIIUPORT S.R.L 
DOUBU T 

FlOM,O,NIA - BUCV!l'l:STI. Col8a Vlctoole• 'l.. Secto, ,l 
C<:>e170412.T•·61.l 36"2.ro.61581,,o 

Transport internaţional de 
călători prin curse regulate 

Austria: Viena 
Elva11a: Zunch • lausanne 

Italia: Mestre-Bok>gna•Firenze-Aoma•L' Aquila 
Germania: NOmberg, Ulm, Stuttgart. Kar1sruhe, Mannheim-Frank· 

furt-KOlo·Essen•Dusseldorf•Oortmund-Kassel-Gottingen•Hildesheim• 
Hannover-Hamburg·Dresden•Benin•Munchen 

Franţa-Olanda·Belgla·Anglla•Danemarca•Suedia•Norvegia-Spania 
Reurvlrl fa BuCJJ,.,tt: 
• Calea VIC!oliei nr. 2, sector 3, teleloo 613.36.42: fax 615.81.66; 
•Str.Toamnei nr. 41, telefon 212.36.59 
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LUCRĂRILE CELUI DE AL 25-LEA CONGRES AL AGIR 
Cuvintele de salut ale invitaţilor 

Cuvântul domnului senator Ion Iliescu 
ln primul rAnd dofesc sa mulţumesc cond\JC8rn AGIA pentru invitaJ1e şi marturisesc ci am 

raspuns cu place re acestei inv11a~1. Nu este pentru prima oara cănd part1c1p la activ1Uliti, la ac\1uol 
ale AGIA. 

Am urmArit cu Interes rapor1ul prezentat de preşedintele Mihai MIhai\a., care a sintetizat, şi 
prin pr~lematica propriei act1vilAli, dar ş1 prin relenrile la domeniul vieţii politice, locul şi rolul 
lngmenlor in societatea conlemporana, locul şi rolul AGIA, caorganiza~e profesionala a inglnerilor. 
ŞI împartS,şesc aprecierile prezentate. Cred ca a !ost un mod echilibrat de abordare a lucrurilor, 
dar cu observaJi1 cntlce per11nente: pe multe le-am receptat ş1 ca atare, în calitatea pe ca,e am 
avut-o de şei al stalului timp de 7 ani de zile. Şi voi reflecta asupra multor idei, sugestii, propuneri 
şi in calitatea pe care o am astAzt. 

Cred ca este, lntr•adevAr, o.slăbiciune a prezenţei soeietaţJi civile-şi a socielălii civlle0fg8nizale 
prin asemenea organisme cum suni Asoc18.\ia Generală a Inginerilor din Romlnia şi AGER, 
doua asoctaţu cu expenentA marcanta, dar şi mulle altele care au aparut şi apar în această 
perioacla - care lrebuie sa dea o noua substantă democra~el participative ln general şi sa 
consolideze procesul democrabC şi de democratizare a vte~i noastre soaale. 

Altmmteri, sigur, soeietatea rornAnea.sca se confruntă cu greutăţi mll11, specifice acestei 
perioade pnn care trec Şi alte state. E adevărat, unu reuşesc ffl8l bine decât noi, alţii reuşesc 
Chiar mai prost decât 1'101. Dar nu asta lrebuie sa ne consoleze. Eu aş semnala şi slăbielunile 
specifice noua. romanilor. care nu ştim să ne ridicăm deasupra unor inle<ese de grup, interese 
per.iOnale, şi sa găsim platforma de con,ugare a forţelor şi eforturilor în ju,ut manlor 1ntMese 
na\lOllSle 

Desigur, chiar acest proces pnn care trece sooelatea româneasca duce la diversrficarea 
intereselor şi apan\Ia de lnlerese divergente. Se produce o transformare a structunlor SOC1ale ale 
soaetă\11, ce va aduce anumite Interese contradlctofii. Se naşte da.sa marilor propnetan şi a 
oamenilor lf19Bli de acest proces de acumulare de capital nat1onal. care nu poete avea acele~ 
interese cu cei care lucreazl fle cu muncă lizie&, fie cu actiVitale intelectuală - subordonaţi 
acestora. Deci, asemenea discrepanţe vot apa.rea în societatea romanească. 

Dar ln acelaşi timp trebuie sa gas1m şi elementul comun care sa ridice aceste interese 
dlvergenle în sluJba Interesului naJional. Chiar şi apărarea capitalului na~onal este o chestiune 
de interes na\,onal. Proniovarea interesului na~onal. e iniţiativei pnvate în societaiea romAneascil, 
Jine de acest Interes na\lonal ln această fazi de aşezare pe baze noi a societăţii romAneşti. 

Dar urmaresc cu ingriiorare chiar anumite accente pe care unii politicieni asta.zi le aduc, de 
cultivare a uni, a conlruntArii ln societa1ea româneasca. 

Revoluţia româna a losl opera poporulul român, a fost opera maselor muncitoare. Fuga lui 
Ceauşescu a fost detennina!A de ieşirea in stradă a munatorimii buc\Jreştene. Afirmarea Idealurilor 

~~ruR=i~~!~~~t: ~~~:t~~~~:u~-~:,or:!=:::n;~;.::1~~:t=~~ 
cele mai man, pe bancadele, să spunem, de începui, dar ieşirea în masa a populat181 a determinai 
aceste mişcări 

Au apărut unii dupa aceea care n•au fost mei pe baricade, care nu şi-au asumat nici riscuri şt 
rAsponden, cu prelenJIa sa ij se ofere pe tava puterea. Ş1 pentru că n•au obt1nut-o, au dezvotlat 
lW'I climat de confruntare, de vlOlen\A, apel la violenta sttazii, care a dominat viaţa politica 
romăneascl mai ales în pnma sa pane 

Eu am sperat ca alteman\a la guvernare sa aducă un anumit echilibru ln societatea 
romAneasca. Este o componenta a consohdalii procesuh.i democratic. de rotire Jn procesul 
acesta al guvemăni sociela1I1, de antrenare a dîlentelor forţe şi opţh.n politice, iar societatea. 
cetâ\enli, electoratul sa judece, nu numai pe bază de vorbe, de promcsiuni, ci şi pe baza de fapte, 
fo(\a, capaatataa, af1eten1B fiecăruia în parte. Dar am asistai chiar ŞI în Senatul Romăru81 la 
expres11 de ura, de încr!ncenare şi de chemare la confruntare şi o anurmta sete de razbunare -
nu ştiu pe cine - penlru anumI1e experienţe personale, poate dureroase. Dar societatea noastra 
trăieşte la final de secol XX: nu putem sa asigurăm cuplarea României la progresele lum11 
contemporane, la dezvoltarea crvillza~ei contemporane, întorcAndu-ne la realităţi depAşita da 
Istorie, antebelice sau mai recente. Căci noi ne confruntăm cu ambele cateoc,ni de nostalg11: 
nostalgia după un trecut mai indapartat şi nostalgia după un trecut mai apropiat. 

N-am vrui sa pun prea mult accentul pe aceste conlruntan de ordin pohtic, dar am vrut sa 
susţin acest apel ta raţiune făcut în raportul AGIA-ului în legătura cu necasilatea ca, trecând 
peste asemenea chestiuni, care sunt şi ele nişte fapte obiective ale viaJii noastre sociale, să 
gasIm acel Hant care sa adune forţele na\101'18.le, capacitaţile, creaJia naJionala în toate sectoarele, 
în toate domeniile, ln jurul unor programe oe dezvoltare pe baza noua a societă\ii noaslre. 

Am receptat cntieile cu privire la lipsa unei gănd1ri coerente, a unei strategii na\lonale. Vreau 
sa vA spun că asemenea efOf'luri s-au !Acut şi eu cred că a fost un moment de vArl din acest 
punct de vedere, într-o lncercare pe care am făcut-o rn anul 1995, pentru elaborarea unei strategu 
naţionale pnvind integrarea RomAniei ln Uniunea EuropeanA. la aceasta lucrare au participat 
un numAr Ioane mare de oameni, specialişti din diverse domenii, cercetatori din InstItuJti 
academice, uooeB!tare, reprezentan~ ai cercurilor de ecooorrwşti, de tehnicieni, managen, inclusrv 
reprezentanpl forţelor politice. Atunci am invitat toate partidele pal1amentara sa-şi tnmitA pmpnil 
e:,,;perţi care sa panictpe la aceasta elaborare. Cupa o pnmă ezitare şi încercare de refuz, pAnA 
la urmi au panlCipat, s-au dezbrlcat • ŞI acesta a fost momentul poZillv pe care l-au remarcat cu 
toţJi • s-au dezbrace\ de haina de parud ŞI loţi au lucrat in capacitatea lor de specialiştl Tnlr-un 
domeniu sau ahul, pentru a pune bazele unei asemenea slrategi1. Strat&gl8 respectiv! vaza 
elaborarea pol1hdlorlndustnale, polillcilor agricole, oomerciale. financiare, sociale, modemlzarea 
Infrastructurilor pentru a le Iace compatibila cu tendinţele in plan european, ahnleraa leg1slaJ1tH 
ş.a.m.d. A fost o lucrare aprac1ata de toatl lumea. Om păcate. nu avem continuitate tn unnArirea 
acestet chestiuni. La baza acestei sinteza cu care na-am prezentat la Uniunea Europeană - ŞI 
s-a aprooat raptul că şi clasa poltllcl romAneasca. deci 1oate parlldele parlamentare, ş!•au dai 
mâna pentru a susJlne un asemenea program M\1onal, lucru unic in Europa, au remarcat chiar 
!Ari occidentale - s•a bazat, aceasta sinteza de care aminteam, pe 1ucrari elaborate pe difente 
domenii. Şt stau tomuri intregi de asemenea elaborăn, strategii sectonala, la care a parbctpal 
corpul Ingineresc, de asemenea. 

Am avut un Consiliu consultativ pe lăllga preşedinte, care se reînnoia penod1c şi aborda 
diverse probleme, înclt dl M1hă1\ă a participat la un colectiv care a elaborat căteva probleme 
legate da politicile Industriale, da sinteza şi stra!egia dezvoltarii industne1 naţionale. Mi se pare 
cil asemenea opere, asemenea acJ1unl merită continuate. ŞI sunt pentru a sprijini astfel de 
elanuri şi cred ca e bine ca AGIA-ul îşi propune aşa ceva, sa fie un !actor activ în aces1 dialog 

1 na\lonal, dincolo de angajamentele, ele oPJiunile poliUce ale unora şi altora, care nu pot fi dec!! 
benefice. 

Am constatat în lucrările AGIA şi o lucrare privind SOC1etatea informaţională. Unul din elementele 
componente ale strategiei de care vorbeam era şi elaborarea unei asemenea strategu nalK)nala 
privind promovarea societa.111 1nlormaJionale. EJ.ista asemenea programe la nivelul Uniunii 
Europene, ex1stA programe na\1onale din acest punct de vedere, e:,,;isl! elemente elaborate şi în 
1ara 1a noi. ŞI in plan academic, acad. DfllgAnescu lucreaza ln aceasta direcţie, CcmSla Na~onalti 
da lnlormallcă, de asemenea, a începui anumite lucrari. Şi este bine ca AG1R cupleaza la 
elabOrarea unei asemenea chest,un care lrebute sa devtnA un document lundamentat pentru 
strategia naJIOOBlll a dezvotlăm 

Ceea ce putem constata cu durere este ca dupA • 81'11 de cădere a aclrvitAţilor economtee, 

pAna ln 1993, legat de conjuncturile Mţionale şi de COl'ljuncturile intema{IOnale, dupa un elort de 
redresare şi de relansare bmpde 38f'II de zile, anul 1997 marchează din nou ocAdere a actMta\ilor 
ec:onomiee, exprimate in toţi indica!OOI sltlletx:i, in contradicţie cu tendin\ele pa plan mondial. 

Om 1994, aconomia mondială a ieşit dintr-o fazi lunga de recesiune şi marchează creşten. În 
statIslIclla intemaţlOl'lale, România era cllatl în aceasta zona da \An aHate în tranziJie • care au 
marcai asemenea caderi in timp ce al!~ marcheaza creşteri - RomAma era citata pnntre pnmele 
5 care reuşise de trei ani sa se redreseze, să se relanseze în ac1Jv1tatea economicii., alături de 
Polon/a, Cehia. Slovacia· Ungaria marcAnd doar creşteri O păna la 1%. Noi am avut creşteri de 
•·5% timp de 3 ani de zile. 1997 marcheaza din nou o cadere şI a produsului intem brut, a 
product1el lndustnale cu 15%. agricultura - în ciuda constatarilor trlumlal1ste ale ministrului 
agncultuni - se confnm!I cu greutap pe care nu le-a avui nicicând: n-a existat campanie agric.olă 
de toamnă ca aceea din acest 811 - nici Jumătate din lnslmAnţări roallzate, Iar aratunla se allA 
într-o lntarziere enorma. 

Deci, ne confruntam din nou cu greutlp toarte mari şi s-a hk:ut o ruptura în procesul de 
relansare. Conceptul de reforma ŞI restructurare, de asemenea, menta incă discuţii de lood. 

Otncolo de acesle greută~. care au fundamentante lor şi obiectiva şi subiective, cred ci este 
cazul şi momenlut sa gasim platforma de dialoguri • chiar şi politice • dialoguri ffl8l ales şi 

copartlClpări ale specialIştilor din toate domeniile, pentru a gasI c&lle, soluţiile, dm,cţiile peotru o 
strategie coeren1a, o strategie naponală \/labilă. 

W mulţumesc pentru atenpe şi succes lucrlri/of Congresu/I.Iii 

Cuvântul domnului acad. N.N. Constantinescu, preşedintele Sec/iei 
de ştiin/e economice,juridice şi sociologice a Academiei Române, 
preşedintele Asociafiei Generale a Economiştilor din România 

Onorat prezkJiu, 
Otstlnsauditonu, .. 
Permltell•ml sa vă aduc salutul călduros şi toate uranle de succes penlru Congresul A.G.1.A. 

din panaa Asocia\1ei Generale a Economiştilor din RomAn1a. Asociaţia noas1ra, cum ş11ţ1, ca şI 
cea a dumneavoastra, nu numai cil este nonprofit, dar este şi ln afara tuturor panidelor politice. 
Sau dacă vreţi si-i da~ un partid, acesla esta par1Idul lui Nicolae li~tescu - România. 

Doamnelor şi domnilor, 
Vroau să va spun că a11an1a dintre economişli şi Ingineri sau, claca vrep, d1nlre lng1ncrî şi 

economişti, este cu totul esen1IaIa pentru ieşirea 1an1 din sI1uapa în care se afli. Nu se poale ca 
după opt ani de tranz1~e. Romănia sa !ie cu mult, din punctut de vedera al producţiei naţionale şi 
din punctul de vedere al stani sociale, sub nivelul anului 1989. Nu este admisibil sa vortxm atata 
de libertate, despre progres şI de donn1B noas1ra de cooperare economca 1ntemaţionalA, dar 
ma,onlatea zdrobitoare a poporuh.1 sa traiască in s1are de saracie şi m1zene, popula\1a sa fie 
atacata in însuşi fondul ei biologic, iar vutorut Jării. din multe puncte de vedere. să apara pus sub 
semnul intrebanl. M.iriurisesc, anul trecui Asociaţia Generala a Economiştilor din Romârua 
împreună cu AGIA-ul, cu Academia de ŞbinJa Agricole ŞI SIMCe, cu Conlec1era11a Patronatului 
din lndustna Romlnlei, cu Federape Agncultorilor Pnva~ au lnalntat un Apel - Şj dl MihAr\A l•a 
menţiona! aici - catre Preşedintele lării, Parlamentul ŞI Guvernul de atunci, către toate parbdele 
politice din 1Bră, sa lase deoparte dezbinante, sa-şi uneasca lo,ţel(t ş1 sa se alcatwsca un 
program minimei de redresare • aituallel economice, scop în care am avanNI punctele 
esenţia le. 

Dl Mtha!JI a spus aici, pe bună dreptate, ca raspunsurile primite au losl mai mult de formă. 
Un11 ni le-au dat verbal, alţii ni le-au dat şi ln sens - iar noi le-am publicat• !Sar din toate s-a ales 
acelaşi lucru: o absolută nepanicipare la ducerea spre final, spre final fenc1t, a actului intreprins 
Oe aceea, eu vreau sa va Sf)',.l"I drept: lumea s-a cam dezgustat de lipsa de lnţelegere a problemelor 
economice din panea unor donv1i din sfera polI1iculuL 

Trebuie, rn mod sincer, sa ne punem toata pncaperea profesionala, toata dragostea pentru 
om, toată voin1B noastra do progres economic şi social na\Ional, de cooperare intama\1ona1a, de 
Integrare in Europa şi in lume pentru afirmarea spre bine a poporului romAn. Noi considerăm cil. 
ln aceas1a lupta, ingineru şi economiştii sau economiştii şi Inglnenl. cum vreţi sl o lua\l. constituie 
una din pnmele armate ale unei !Ari. ale unei naJ1unt, ca aa sl poată Iace faţa cond1!11lor 
con1emporana de concurenţa acerba. SA nu ne închipuim ci lupta de concurentă este aşa de 
pura şi perlecta cum o prezinta unele manuale llcute pentru fColari. Coocuren\a e dura şl 
nemiloasă; de aceea este necesar ca economia noastră sa !le în stare sa lupte pentru victofie în 
aceasta concurenţă şi să !ie condusă adecvat, cu compeleo!B necesara. ŞI nu se poale ca o 
na{iune sa rămAnA in alara concurenţ81. Oe aceea, calitatea managementutui sau economic are 
un rol esenţial pentru naJiune. Noi trebuie sa ne unim forţele. Ş! chiar dacă, pAnA acum, în 
lncercarile noastre nu am avut succesul aş1eptat la cei care conduc, eu cred ca trebuie sa 
continuam lupta cu dArzen,a pAna ce va fi încununata cu succes 

sa rugam încă o data Guvernul, Parlamentul Şi panidele pol1t1ce sa se trezească, sa 88 

gândeasc.A şi sa mediteze cu prolunzune la faptul ca Aomlnia ŞI naţiunea romănA 88 alia la 
răscruce de lslorle, 1at raspunderea lor este foarte mare. 

ln milMul umi.ator intra spre dezvoltare cei ce sunt capabil! de ea şi spre dispanpe cel care 
nu pol sa feea faJă. NIH de joacă în aceaslă pmtlnta. Nat1unea noastra oste llnarl, inteligenta şi 
haffllCl; ea trebuia sa intre cu toate forţele în mileoiut urma.tor ŞI aa 88 dezvolte impetuos. Dar „ 
sa se dezvolte na~IA'lea, ea trebuie sa-şi ascuns adevăratele elite proprii. Oe asemeoea, ,,.,, 
trebuie sa 1.111am că reprezentant■ unei naţu.ni, dacă vot succesul MVunil 1or in colaborare cu 
marile naJiuni, ei trebuie sa &bă, intre altele, Şi coloana venebralA ŞI profesionalism 

Nici o lralaliv! nu se duce in genunchi sau predAndu-ta dinainte de lup!A. Tratativele se duc 
cu demnilate şi fermitate, de pe poziţu!e intereselor nat1onale, lmbinate, evident, corect, cu 
Interesele particulare ale cetă\enilor 1an1. intre mteresele naţionale şi cele paniculare ale 
cetAJeanulul trebuie sa fie realizată armonizarea cuvenita. 

lng1neni şi econbmiştii, economiştii şi mginerii constIluIe unită\1te unei armata de frunte a ţării 
Caca ele nu reuşesc sa iaca fa\a greului in afirmarea unei na\Iuni, atunci e d1licil sa mai facil faţa 
cealalta arma!A, armata obişnuită a li considerată că apăra naţiunea 

Din acest punct de vedere, Congresul dvs., aşa cum s-a intamplat şi cu Congresul noslru, 
sunt congrese care trebuie ascultate de cei care conduc. De aceea. lua\1 deciziile cuvenite, pe 
care bine şI cu pricepere le-a formulat dl Mihă1\A aici, şi să cerem sa fim ascullaţi. Altfel, vă spun 
sincer, degeaba am apucat sfarşltul mileniului al doilea şi ne-am înlrumt la congresele noastre, al 
nostru şi al ctvs. Trebuie sa salvam tare din marasmul ln care se afla. Aceasta se face lara 
politicianism. cu daruire, cu pncepere, cu profesionalism, cu tehnica. cu şt11nJA, cu o econor!'lle 
na1IonalA diveB1ficata, moderna, dinamica şI erteienta din punciul de vedere al rentabllltaţii , aJ 
SOClaluluiŞtalecologicului, 

Şi aş mai vrea sa adaug ceva: toata ziua se vorbeŞte despre societatea informa\1onată, însa 
ap văzut vreo societale intormationala într-o JarA lara agriculturi, lara 1oduslrle, lară servicii 
corespunzătoare? 

în1Ai trebuie sa le ai pe aslea şi apoi sa iţi asiguri benelic1ile societaţd inlorma\1onale. Dar ce 

(Continuare in pag, 5) 
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se întâmplă la noi? A început sa ni se dezarticuleze economia natiooa.Jă, comple11ul economic. 
Acesta este 101 mal subminat din toate privinJe!e. De ce? Începe dezindustrîatizarea. De ce? 
Cine a decis acest lucN? După opt ani, agncultura a ajuns în starea mizera în care se află. Oe 
ce? Oe ce lurismul a ajuns in halul de astazi? 

De ce din piaţă trebuie sa cumperi până şi mălai străin? Cum sa nu plângi de mila României 
dacă nu mai e in slare sa producă nici măcar mălaiul necesar ln Capitală?! 

Noi, care avem mari !&surse de apă minerală cu care am putea aproviziona toată Europa, de 
ce importam până şi apa minerală banata? 

De ce trebuie sa importăm mereu pui, de ce trebuie sa importam mereu came ş.a.m.d.? De 
ce trebuie sa importam lAnă? jRomânia avea marca "Woolworth' pentru calitatea mondială a 
stofelor). De ce lâna noastra tina este 1asat.!i de Izbelişte şi se vinde pe preJ de nimic? 

Şi acum, de ce pia\a noastra interna se ingusteaza mereu? De ce producţia interna dispare 
alarmant de pe pia\a româfleasca în curs de îngustare şi locul ei este luat de producJie slrălnA? 
Dece7 

Economiştii şi inginerii au foar1e multe puncte comune. Cei care sunt într-adevar economişti 
sau !nlr-adevăr ingineri se înteleg întotdeauna foarte bine. 

Şi, atunci . daJi-ml voie sa închei - sa ne hotărâm, sa. ne unim cu toate forţele, să le spunem 
celor care fac politica: fra\ilor, desct\ideti bine ochii, ca rAspundeJi de o naJiune, care a fost de 23 
de milioane (şi nu mai e de mult atiila, din păcate). Raspunde~ de o Jara care a fost unită, dar 
acum începe sii. fie dezagregată din interior. Sa abordăm lucrurile cu raţiune, sii. facem un pro
gram coerent de dezvoltare ecooomică şi socială realmente pe masura poporului nostru. Şi 
fiindca economia de piaţa este o economie de sistem, sii. precizam şi raspunderile. Din aces1 
punct de vedere putem propune doua idei: sili fie constituit un Consiliu Superior al Economiei 
Naţionale; de asemenea, un Consiliu Superior Bancar. Acestea ne-ar putea aju!a să rezolvăm 
punctele cheie ale dezvoltării l'IOastre. 

va mulţumesc pentru atenţie şi va doresc deplin succes! 

Cuvântul domnului dr. ing. Sorin-Petre Dimitriu, 
preşedintele Consiliului de Administrafie al Fondului 

Proprietăfii de Stat, vicepreşedinte al AGIR 
intăi, !mi face o mare plăcere sa exprim salutul Consiliului de Administra\ie al Fondului 

Propnetă\1i de Stat adresat acestui Congres şi sii.. subliniez inc.!i o data inieresul şi deschiderea 
pe care le are noul Consmu de Administratie pentru colaborarea cu absolu! toate organizaţiile 
profesionale din România. Lucru pe care, de altfel, l-a şi realizat. 

O clarificare de la început: mie mI se pare sublinierea care s-a făcut, aceea de a nu politiza 
intâlniri!e, ca un lucru deosebit de Important. Transformarea în analize guvernamentala a Ul'IOr 
întâlniri cu caracterul celei de astăzi mi se pare daunatoare. Totuşi, mă vad obligat sii.. raspund la 
câteva din întrebănle pe care le-a pus dl acad. N.N. Constantinescu şi din alte intervenţii. in 
general, eu, în cahla te ş1 de vicepreşedinte, îmi exprim loiala adeziune la raportul prezentat de dl 
preşedinte Mihăiţă şi la conţinutul şi ideile bune din intervenţiile anteooare, nu vreau sa se înJeleagă 
altfel. 

intr-adevăr • ca sa încep cu acest subiect - deşi astazi piata româneasca este invada.IA de 
produse străine, deşi acest lucru este o realitate, trebuie sa ne gândim ca acest rezultat va fi şi 
mai dramatic anul viilor, începând cu luna mal, când trei sectoare deosebit de interesante pentru 
şansa slruclurii industriale din România - Industria uşoan\, industria agricola şi produsele 
siderurgice - vor li concurate pe piaJa românească tarii nici o posIbllitale de a introduce politici 
protecţioniste, ca urmare a documentelor semnate in 1993 de guvernul României cu Comunitatea 
Economica Europeana.. Tot cu acej prilej s-au stabilit şi canlltăJile posibil de acceptat pe piaJa 
româneasca. Deci, în general, starea economiei de astazI nu este rezultatul unei politici de 12 
!uni: ea este rezultatul unei s1tuatii economice generate de o activitate de administrare a \Mi de 
SO de am. Deci, ea lrebuIe interpretata sub acest moci, şi din acesl punct de vedere apreciez ca 
interprn!area sentimentală a unor stari de fapt nu este favorabilă găsirii şi de soluţii. Un aspect. 

Ce!ă!a!t aspect care mi se pare la fel de important este, într-adevăr, subiect~ competi\1ai. 
Competî\ia trebwe 'cochetată', pentru că este singura şansă de a arata ca e10şti. Dar ce înseamna 
competijie? Compet1Jia inseamnă lnvest1\ie. Struciura industrie! romăneşti este, dacă vre\!. 
organizai! pe trei categorii mari de societăţi comerciale. Vorbesc Ju\ănd seama de structura 
economiei romăneşti inainte de 1989. Era o categorie de socIelă\i comerciale care aveau piaţa 
vestică, deci export cert in Vest. Acestea sunt astăzi, roadă experienţei acumulate ln acea 
perioadă, cele mai bune societtiJi comerciale dlr: România. O parte dintre ele s-au şi privatizat, 
Iar cele care nu s-au pnvatIzat merg foarte bine. Mai exista o a doua categorie, acelea ale caror 
produse erau destmate fostului CAER. Calitate îndoielnica, desfacere certă. Calitatea 
managementului ln aceasta zona era relativ buna. Aceasta categorie de soc1etăJi comerciale 
este astăZi in mare dificultate. Şi o a al reia categorie de soc1etă\i comerciale sunlcele destinate 
pleJei romăneşti. O mare parte dintre acestea sunt în dificultate. unele sunt închise, unele, care 
s-au pnvatizat prin metoda MEBO (ceje mai multe) sunt astazi în situajia de închidere. de falimenl 
De ce? Pentru ca toată această apreciere este funcţie de volumu! efortului financiar necesar 
pentru a realiza competitivitatea produselor respective. Sunt elemente care trebuie avute in 
vedere alunei când se fac astfel de anahze. 

Într-adev.!ir, sunt foarte multe rapoarte, strategil ş.a.m.d. Eu am avut aceasta curiozilate -
pentru cao perioadă, înainte de 1996, eu am fost directOf 3 ani aproape la FPS şi m-am ocupai 
de Direc\ia de restructurare. Şi, evident, prinlre altele, am avut şi obligaţia de a analiza studiile 
de restructurare şi. in general, strategîile. De ce spun eu ca abordarea trebum realizata pornind 
de la premise corecte şi nesentimentale? Daca va uita~ in aceste rapoarte privind perspectiva 
ramurilor şi însuma11 doar necesarul de energie electrica pentru aceste perspective, veJi constata 
ca. România ar li trebuit să-ş! dubleze puterile instalate în centralele electrice. Deci, acesta era 
un element care descalifica, sau în once caz impunea nişte disculii şi corec\ii. evident, la aceste 
rapoarte. Din acest punci de vedere eu cred că n-au e10stat şi, din păca1e, nici acum nu exista o 
preocupare foarte certa, foarte convingatoare, de a aborda strateglile pornind de la realitate. 
Realitaiea înseamna dimensiunea bugetului, păna la urma, şi dimensiunea bugetului este aceasta 
care exista. 

Şi aici fac o paranteza ca să clarific nişte elemente. Angajamentele !n!ema\ionale şi finan!ările 
externe de la organismele interna\1onale reprezintă aproape 700-800 milioane dolari, atăt a primii 
România. Din nenorocire, ln Romani a au rămas doar 137 milioane dolari. Oe ce? Pentru Că au 
fost garantu guvernamentale anga1ate pentru lnvest11il, fără a se realiza şi priorităJi pentru care 
guvernul României este obligat sa asigure rambursarea. Deci. o mare parte dintre aceste 
angajamente, lni\ial destinate unor altfel de programe, Ul'IOf relansii..ri ale unor ramuri economice, 
n-au mal putut fi utiliza!e pentru ca obliga\1ile intemaţiooale ale Româmei sunt foarte mari. Oe 
asemenea, după cum bine ştili, o mare parte din fondunle FPS-ului s-au lolOSlt acum pentru 
cumpărarea navelor româneşti sechestrate rn lume. Deci. sunt nişte realităţi ecooomice de care, 
atunci cAnd se emit teze şI păreri, trebuie să se \ină seama. 

Eu vreau sii.. prezmt Congresului în primul rând un mesaj op\Jmist: realitatea este Că lucrurile 
merg relativ bine. În primul rand în ceea ce pnveşte pnvatIzarea. Privatizarea a insemnat anul 
acesta un real succes. În aceste noua tuni de când sunt în nolJI Consiliu de Admlnistra~e, numărul 

de sociala~ comerciale privatizate şi capitalul social aferent acestora s•a triplat. Acest lucru 
reprezinta foarte muti. Deşi, privatizarea lrebuie privită prin electul postprivatizare, realizarea 
unor companii profitabile. Repet, 1998 reprezinlă momentul de compellpe, nu va mai putea să 
declanşeze nimeni proceduri şi legislaţii protecţioniste pentru producJia româneasca, cel plJ\In 
penlru cele trei categoni de produse amintita. Este un aspect. Al doilea aspect (ceea ce mi sa 
pare o vină şi a actualului guvem, ca şi a celuilalt): nu s-au prezentat şi succesele. Pentru că şi 
guvernul anterior şi noi, evident, am avut succese. Televiziunea şi pre~ se concentreaz.!i in 
general pe cazurile 'bolnave•, nesănaloase. Pentru Că sunt ŞI rezultate convingătoare. Din păcate, 
nu reuşim e.cesl lucru, nu este cazul sa comentez eu de ce nu putem realiza astfel de demersuri. 

În ceea ce priveşte l'IOUI ConSlliu de Administraţie al FPS, trebuie sa fac o proozare foarte 
îmbucurătoare, anume ca din cei 17 membri al sii..i. 11 sunt cu sll.ldii politehnica. Ingineria a 
pătruns, deci, serios ln conducerea reformei şi în perspectiva va li acelaşi lucru. 

Mai exista insa o realitate care nu este chiar atat de îmbucuratoare: este cea legată de 
dezindus1rializere. Este o realitate. În acest sens, FPS, in noua organizare care se va Iace, va 
c,ea un Departament de reslructurare şi politici industriale. Prin aceasta se vor putea introduce 
orclonanJe şi legislat ie care sa permită abordarea pe bază de priontăţi a politicilor industriale. De 
altfej, FPS a conslituil deja consilii consultative pentru politici (ln domeniul financiar-bancar, 
polillct fiscale) şi în perioada viitoare vom conslltui Consillu1 consultatlv pentru poli11ci industriale, 
cusprijinulAGIR-utu1. 

Anul acesta, sigur, a fost un an mal dificil. Anul viitor am coovingerea că reprezinta un an mai 
bun, pentru ca politicile noastre de privatizare vor fi confirmate ca rezultate anul viitor. Aceste 
sume de care vorbeam, la care se adaugă incA vreo 800 milioane dolari volum de lnvesti~i 
angajat de Investitorii străini, ne lac să !im op1imişti pentru anul 1998 şi coovingerea mea este ca 
1998 va marca într-adevăr o relansare a economiei ş!, bineînţeles, a industriei româneşti. 

Exista o buna colaborare intre FPS şi AGIA. va li la fel de buna şi cu AGER. Au fost câteva 
momente pe care le cunoaşteţi, în care FPS a avut şi alte pnontaţi determinate de mersul eco
nomic. 

Doresc succes lucrărilor Congresului nostru• pentru ca acum vorbesc şi ca vicepreşedinte al 
AGIA - şi închei cu declaraţia oficială Că FPS va spritini şi financiar acţiunile AGIA şi AGER 
legate de prezentarea reformei româneşti reale: şi cu părţile sale pozitive, şi cu părţile slabe, 
pentru c.!i, evident, sunt şi părţi slabe. 

va muqumescf 

Cuvântul domnului arh. Ştefan Lungu, 
vicepreşedintele Uniunii Arhitecfilor din România 

Onorat prezidiu, 
Distmsa adunare, 
Sunt rnagulit a li fost invitat la lucrănle Congresului dumneavoastră. Îmi pare rau ca i•am 

produs d?mnului preşedinte dif1eultăţi prin faptul ca nu sunt Alexan~ Seldiman; n•am ce sa lac, 
eu sunt. lnsă aş vrea s.!i va asigur că in mijlocul dv. se află. loluşi. prin mine: Uniunea Arhltec!ilor, 
care va adreseaza un loar1e călduros salut. Pentru ca noi consklerăm AGIA-ul una din cele mai 
vechi şi mai prestigioase organizaţii profesionale. Deşi AGIA se cheama numai din 1918, 
Societatea POiitehnica este cu zece ani mai veche clacă\ Societatea Arhllecţilor Români, inliinJală 
în 1891. Daci, suntem organlza\ii profesionale centenare, care de•a lungul timpului s-au afirmat 
in via\3 publieă românească. 

Foarte greaua perioadă pe care am parcurs-o timp de 50 de ani a făcut ca întregul sistem de 
valori sii.. fie bulversat. Cu mare dificuUate, sub o formă sau alta, intelectualitatea a reuşit să 
păstreze şi sa cultive într-un fel valorile. 

După 1989, orgamza\lile noastre au sperat într•un loc şI rol în societatea româneasca pe 
măsura potentialului uman de care dispuneam. Om nefericire, nu s-a !ntâmplat întotdeauna aşa. 
Este motivul pentru care organizaţiile noastre urmăresc îndeaproape activitatea AGIA-ului, pe_ntru 
că sunt organizaţii• daca vreJi şi îmi permlle\i sii.. spun• surori. Fac, deci, elor1uri de a reintroduce 
în conştiinJa publica. rolul şi locul acestor categoni profesionale în via\3 \Arii. 

Ceea ce ml se pare foarte important pentru viaţa organizaţiilor noastre este tocmai 
restructurarea unei scari a valorilor, încercarea de a scoate in evidenţă adevăratele acie de 
creaţie, de a le pune în eviden\A şi a construi echipe solide. echipe autentice. 

Cred că cel de Al 25-lea Congres al dv. ve fi o noua contribu\ie in aces1 sens. 
VS mulţumesc! 

Cuvântul domnului acad. Gheorghe 
Buzdugan, preşedintele Secţiei de 

ştiinţe tehnice a Academiei Române 
Stima/icolegi, 
Eu am rămas impresionat de raportul pe care l-a ci111 domnul preşedinte Miha1\ă. Foarte 

cuprinzător, se arata o mulţime de activită\i pe care le-a desfaşurat AGIA-ul de la ultimul congres 
pana astă.Zi. Îl fejicit pe domnul Mihail! pentru acest raport. Evident, şi proiectul pe care l-a citit 
colegul Gleb D1ăgan este impresionant. Ăsta-I un angajament, rămAne de văZut ce şi cum se 
real1zeaza.. Din ce a spus dânsul, ceva mi•e nac!armie: acolo se arata ca vom înfiinţa un Colegiu 
al Inginerilor. Mai trebuie o birocratie în plus? · 

A comentat dl MihAi\a cum AGIA-ul a sprijinii şi a iniţiat inliiniarea Academiei de Ştiinje 
Tehnice, care are rolul de a promova tendin\a din marea masa a inginerilor, care sunt corpul cel 
mai numeros de !ntelectuall cu studii superioare din ţara noastre. 

Academia Româna, chiar dac! vorbesc de SecJia de ştiinţe tehnice, din care lac eu parte, nu 
are nici barem un singur loc ca sa. mai pnmeasca şi un ingmer şi, sa spun o vorba urâta, 1rebule 
sa mai moară vreo 5-6 inşi ca sa fie permis sa mai alegem. 

Aşa ca înf11n\area Academiei de Şt1in)e Tehnice \rebuia sa !ie o bucurie pentru ingineri. 
Bineîn\eles, ea trebuie--să pomeaseă cu dreptul. Un nurnar de circa 27 sau 28 de persoane am 
semnal documentele prin care propunem, pnn care declaram infiin\area acestei Academii. Nu 
ştim daca s•a primit înscrierea oficială, e pe la JustIt1e: în curând se va da aceasta aprobare, 
după care 1rebuie sA meargă înainte. 

Cât timp este c0p1I mic, aceasta Academie de Ştiin\e Tehnice, ea trebuie sa fie sprifinită de 
AGIA, acela care, sa zicem, i•a dat naştere. După aceea, ea trebuie sa devina. însă. Independentă, 
aşa cum îi spuneam eu COieguiui Mihăilă tot !impui. să nu tie in nici un caz. o nouă sucursala a 
AGIA-ului. Trebuie să fie instituţie independenta, de prestigiu, care sa promoveze ştiinţa printre 
lngmeri. sa speram că va li aşa. 

Deci, după ce se înscrie oficial. va fi o misiune loarte grea: probabil ii va primi de la început pe 
aceşti 27-28 ca membri fondatori, ca să. Iaca propuneri de alegeri de membri ai acestei Academii, 
care va avea circa 200 de membn. 

Tot în raportul prezentai de dl M1hă1\a s•a vorbit despre colaborarea editoriala dintre AGIA Şi 
Editura Tehnică. Excelentă ideal Eu am pledat în anit trecuţi pen!ru Ideea ca sa-şi Iaca AGIA-ul 

(Continuare fn pag. 6) 



pagina 6 Nr. 22/1997 UNIVERS INGINERESC 

LUCRĂRILE CELUI DE AL 25-LEA CONGRES AL AGIR 
(Urmare din pag. 5) 

o edi1ură. aşa cum are VDE - Ver1ag 
în Germania. Nu suntem aşa de 
bogaţi. Cred ca so1u1Ia aceasta de 
alian1a intre AGIA şi Editura Tehnicii, 
(a nivel editorial, evident ca. da, va fi 
salu!ară. Mai ales că Editura Tehnica. 
- tu care eu iarăşi am leg!Uuri 
permanente - se cam claUna. Nu-i 
deocamdată în toată regula nici 
inst1tuţiedesl.at.niciprivatîzatănu-i 

Şi cred ca. este de dorit o asemenea 
colaborare. in sensul publicarii unor 
cărţi mai groase, de interes 
ingineresc. 

N-aş vrea să lungesc cuvântul 
meu. imi exprim şi acum dorinţa ca 
AGIA sa devina oasocia\1e generată 
a inginerilor. Dv. şliJ1 ca numărul 
inglnenlor din această asociaţie este 
mai puţin decât procentul acela pe 
care trebuie să-l îndeplinească 
partidele politice ca sa intre în 
parlament. Evidenl. alei trebuie 
depusa o muncă destul de senoasă. 

Şi aş spune o singura vorba 
polit1cil acum - eu nu ma ocup cu 
poli11ca - cred ca AGIA ar trebui sa 
con1acteze pe 1011 oamen11 de frunte 
din via\a politica a României. fie din 
partidele de guvernământ, ffe din 
opozi\le, sa inilieze, sa sprijine, sa 
ajute creşterea puterii AGIA-ului, pe 
care eu îl vad pe un alt drum. 

VA mul/umescl 

Noi Membri de Onoare ai AGIR 
1. Acad. Alexandru Bafaban 
Născut la 2 aprilie 1931, Timişoara ; inginer chimist; doctor 

inginer; doctor docent in ştiinle: profesor la Universitatea 
"Politehnica• din Bucureşli • Catedra de chimie organică; 
vicepreşedinte al Academiei Române: membru titular al Academiei 
Române din 1990 (corespondenl- 1963). 

Domeniul: chimie. 
Specialitatea: chimie organică . 

2. Acad. Marius-Sabin Peculea 
Născut la 13 aprilie 1926, Cluj; inginer; doctor inginer; doctor 

docent în ştiinţe; secretar general al Academiei Române; profesor 
la Universitatea Tehnică de Construcţii din Bucureşti ; membru titu
lar al Academiei Române din 1993 (corespondent• 1991). 

Domeniul: termodinamică. 
Specialitatea: separări izotopice şi criogenie. 
3. Pro f. dr. lng. Gleb Drăgan 
Născut la 19 iulie 1920, Tatar-Copceac; inginer electromecanic; 

doctor inginer: profesor consultant la Universitatea "Politehnica' 
Bucureşti - Facultatea de Energetică; membru corespondent al 
Academiei Române din 1991. 

Domeniul: inginerie electrică . 

Specialitatea: energetică. 
4. Dr. fng. Dorei Zugrăvescu 
Născut la 25 noiembrie 1930, Râmnicu Vâlcea; inginer 

geofizician; doctor inginer; director al Institutului de Geodinamica 

al Academiei Române: membru corespondent al Academiei 
Române din 1991 . 

Domeniul: geofizica. 
Specialitatea: geodinamică. 
5, Prof. dr. lng. Aurelian Stan 
Născut la 19 iunie 1910, sat Bogzeşti, comuna Secuieni, jud . 

Neamţ; inginer electromecanic; doctor inginer: Membru de 
Onoare al Academiei Române din t 993. 

Domeniul: mecanic. 
Specialitatea: vibraţii, acustică aplicată . 

6. Prof. dr. ing. Petru Ghenghea 
Născut la 16 martie 1913, Costeşti - jud. Vaslui; inginer 

mecanic; doctor inginer: profesor la Universitatea 'Politehnica" 
Bucureşli - Catedra de termodinamică . Este dirijorul Orchestrei 
Simfonice a Inginerilor, pe care a înfiinţat-o în anul 1956. 

Domeniul: ingineria mecanică. 
Specialitatea: termotehnică . 

7. Prof. lng. Aristide Dodu 
Născut la 9 iunie 1923, Vultureni, jud. Bacău; inginer textilist: 

absolvent al Universităţii "Politehnica" Bucureşti; profesor asociat 
la UPB: preşedintele Societă\ii Inginerilor Textilişti, preşedinte 
de onoare al Secţiei Române din Federaţia Internaţională a 
Specialiştilor in Tricotaje şi membru al Academiei Oamenilor de 
Ştiinţă. A depus o intensă activitale in AGIA. 

Domeniul; textile-pielărie . 

Specialitatea: textile. 

DEZVOLTAREA EUROPEI POSTSTATALE NAŢIONALE 

EUROREGIUNILE 
În ultimul deceniu al secolului 

XX, o dată cu desăvârşirea 
structurilor Uniunii Europene, 
care reduc în mod considerabil 
autoritatea statelor na!ionale prin 
cedarea unor prerogative 
naţionale în favoarea 
organismelor comunitare, a 
apărut şi mişcarea de constituire 
a aşa-numitelor Euroregiunl. 

Cum sunt definite aceste 
structuri teritoriale? 

Euroregiunife sunt conside
rate areale economico
geografice cu o anumită 

similitudine de dezvoltare şi cu 
interese comune de dezvoltare 
complexă, transfrontalieră, 

neţinând seama de graniţele 
statale actuale. Scopul constituirii 
lor constă in dezvoltarea 
economico-socială comună sub 
aspectul infrastructurii pentru 
transport productiv, 
comercializare, informare, 
comunicaţii pe baza utilizării 

resurselor materiale şi umane 
existente sau atrase în regiune. 

În Europa de Vest a fost 
anvizajată stud ierea 
•macroregiunilor' marcate pe 
harta alăturată. Sub aspect strict 
geografic al noţiunii de regiune, 
aceste areale reprezintă un con
cept eclectic, care nu are nimic 
de a face cu conceptul clasic de 
regiune geografică, ce are la 
bază mai ales relieful drept 
criteriu de identificare, delimitare 
şi caracterizare a unor regiuni de 
pe glob, continent sau tara. 

Cele 11 entităţi teritoriale de 
mari proporţii, cu exceptia fostei 
ROG, care are un caracter poli
tic, ·au o mare întindere şi toarte 
mari complexităţi, sub toate 
aspectele: statale, economice, 
ecologice. demografico
na\ionale. Ceea ce le 'uneşte" 

este eventuala lor cooperare 
economica. 

Europa, fără fosta URSS, 
avea o populatie de 492 milioane 
locuitori in 1985 - astăzi probabil 
500 de milioane. Între marile 
spaţii, respectiv grupări ale 
regiunilor lumii pentru anul 2025, 
antropologii prevăd că Europa va 
ocupa locul al şaselea în lume. 
cu numai 6% din totalul populaţiei 
globului, fală de 10% în 1985, 
rămânând cu aproximativ 
aceeaşi populatie, insă puternic 
îmbătrânită. 

părţi ale frontierei, sau 
ale mal multor 
frontiere (tri sau 
cuadro confirium) să 
pledeze pentru 
dezvoltarea unor 
euroregiuni distincte, 
şi anume: 

- depărtarea de 
centrele statelor 
limitrofe; 

- izolarea prin 
bariere naturale şi 

integrarea regională 
uşoară; 

Prin Instituirea lipsa unei 
microeuroregiunilor se infrastructuri pentru 
preconizează: legătura uşoară cu 

- utilizarea multiplă a centrul; 
mijloacelor economice prin - existenţa unor 
programare informaţionala; resurse na lurale 

- reducerea superspecializării , bilaterale-locale: 
utilizarea subcontractelor; - existenţa unor 

- organizarea grupelor de con
trol ierarhic; 

- sporirea calificării forţei de 
muncă; 

tradiţii culturale 
comune. chiar dacă 
ele au fost întrerupte 
un timp. 

Uniunea • organizarea muncii cu timp 
parţial, flexibilitatea ocupaţiilor. Europeana se ~-------------------~ 

Q discuţie de fond se poartă 
asupra rolului pe care ar urma 
să-l joace noile regiuni şi oraşele 
situate în zonele apropiate de 
graniţele statelor participante la 
realizarea euroregiunilor. Se 
exprimă temerea ca regiunile 
unui anumit stat, situate la o mal 
mare distanţă de centrul statului, 
sa se înstrăineze de acesta, din 
cauza prea marii atracţii către 
nou l cen tru, reprezentat de 
euroregiune. Se recunoaşte in 
fond importan!a "moştenirii' 
realizate prin existenţa pentru o 
perioadă uneori de sute de ani a 
graniţe lor statale. Totuşi, în 
anumite cazuri se pol identifica 
motive pentru care în zonele de 
graniţă, interesele de ambele 

preocupa pentru 
stimularea Iniţiativelor de 
euroregionare prin integrarea 
economică şi prin dezvoltarea 
comună a infrastructurii. 

Formele de cooperare pot 
avea următorul conţinut: 

• conversalii (convorbiri) 
transfrontaliere neformale; 

formarea de grupe 
permanente de lucru pentru 
găsirea intereselor comune: 

• realizarea de tratate 
(convenţii) formale în cadrul le
gal pentru fiecare ţară {exemple 
FRIG - FR/Sp). 

in concluzie, se urmăreşte ca 
prin instituirea euroregiunilor 
Interstatale sa se oblină: 

1 - realizarea unor investiţi i 

Studii asupra influenţelor transfrontaliere economico-spaJial" fn 
Europa de Vest 

1. Arcul Atlantic; 2. Arcul Alpin; 3. Zona marilor capitale; 4. 
Mediterana Centrală; 5. Mediterana Vestică; 6. Diagonala 
conlinentală; 7. Arcul Nordic; 8. Scandinavia; 9. Noile landuri est
germane; 10. Mediterana Sud-Estică; 11. Europa de Est 

importante, cu respectarea protecţiei mediulul; 
2 - circulaţia lesnicioasă peste graniţă a forţei de muncă şi 

aprovizionarea regiunilor cu cele trebuincioase; 
3 - inhibarea emigraţiei clandestine prin controlul circulaţiei 

transfrontaliere. 
Se preconizează ca prin euroreglonare să se utilizeze mai eficient 

programele PHARE. 

prof. dr. doc. lng. Dumitru Teacl, 
Clubul pentru Cercetări Prospective, Bucureşti 
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INGINERIA CONVERGENTĂ CONVINGE PRIN REZULTATE PRACTICE 
sau paralelă, deşi japonezii 
fabricanţi de aparatură 

electronică de folosinţa 

lnitiative in Concurrent Engineer
ing pe o perioadă de cinci ani, 
cu o valoare de 86 milioane de 
dolari SUA, angajând un 
consorţiu de 15 echipe din 
companii diferite, care au 
cooperat simultan / in paralel 
printr-un sistem de reţea de 
comµnicaţie la distanţă, prin 
calculatoare de mare viteză, 
realizând consensul pentru o 
serie de proiecte pilot, inclusiv in 
domeniul dezvoltării rachetelor 
{3]. 

sistem, proiectare la nivel de 
module şi management la nivel 
de sistem total. 

Aspecte concrete privind 
rezultatele obţinute prin aplicarea 
"ingineriei concurente" există 
pentru activităli.de colective din 
aceeaşi companie, cât şi pentru 
consorţii formate din mai multe 
companii pentru un proiect de 
proporţii. 

comerciale se pot asocia în 
vederea realizării de activităţi 
comune care prezintă interes 
pentru asociali" nu reprezintă o 
formă de inginerie/economie 
convergentă? (5]. Deci, trebuie 
de urgenţă să se treacă de la 
fărâmiţare/atomizşre la 
globalizare. Poate se vor gândi 
la acest aspect şi guvernul şi FPS 
şi ministerele, care prin procesul 
de privatizare încalcă această 
prevedere de lege. 

Aspectele teoretice şi 

metodologice din domeniul 
Ingineriei Convergente - IC - au 
fost descrise in "Ul' nr. 15 (157), 
1-15 august 1997, sub titlul "Noi 
strategii ale artei inginereşti". 
Aprofundarea continutului 
publicaţiilor care au sugerat 
continutul articolului respectiv a 
evidenţiai nu numai COflsensul de 
99 la sulă că trebuie "să se 
lucreze mai inteligent, şi nu mai 
intens", ci şi o serie de cazuri 
caracterizate prin rezultate evalu
ate in date concrete. Deci, in cete 
ce urmează se vor transcrie 
unele rezultate practice care ar 
putea fi convingătoare pentru a 
aplica această metodologie 
modernă. • 

îndelungată au practicat IC fără 
o denumire specială, ci pur şi 
simplu ca o afacere bună şi un 
sens al ingineriei [1 ]. Astfel, încă 
din 1980, japonezii, aplicând IC, 
au realizat automobile in 
jumătate din timpul in care le 
dezvoltau americanii [2]; in 
acelaşi timp, Mercury Computer 
Systems a realizat module 
electronice în circa 90 de zile de 
la solicitarea clientului, in toc de 
125 de zile, prin metodele 
tradiţionale, obţinând maturitatea 
volumului produselor în producţie 
în circa 4 luni în 1986, faţă de 6-
7 Iun! in 1979 [2), reducând cu 
50% intervenliile de modificare în 
producţie, cât şi intervenţiile pe 
plachete in func!ie de creşterea 
complexilălii circuitelor integrate 
utilizate în modulele electronice 
din aparatura medicală. 

Oare "Asocierea şi libera 
concurenţă" din legea 1 Sfl au• 
gust 1990, cap. V, art. 33, 34 şi 
35, care prevăd că 'Regiile 
autonome şi soclelălile 

ing. Aristide Predai CISCO Systems Inc., SIiicon 
Valley, producător de 
echipamente de lucru in Internet 
multimedia şi multiprotocol, a r 
reuşit prin IC să facă saltul in 
afaceri de la 27 milioane dolari !l(ţ,vista revistefor The Boeing Commercial Air

plane Group, aplicând conceptul 
IC, a realizat documentaţia de 
execuţie pentru gigantul 777 cu 
un an şi jumătate mai devreme 
decât pentru precedentul 767. 

John Oeere & Co a redus cu 
30% costul dezvoltării unui nou 
echipament şi durata de 
dezvoltare cu 60%. 

AT & T Co, prin IC, a 
înjumătăţit timpul necesar pentru 
a realiza echipamentul de 
telecomunicaţii SESS. 

JC se vehiculează şi prin 
denumirea de inginerie simultană 

HeWlett Packard Co, Palo 
Alto, California, bazat pe IC, şi-a 
propus sa realizeze o 
îmbunătăţire a calitălii produselor 
sate de 1000% pe o perioadă de 
cinci ani, începând din 1980. 

DARPA- Defence Advanced 
Research Projects Agency - a 
lansat în 1988 un concept IC 
pentru un program DICE- Darpa 

SUA in 1989, la 70 milioane 
dolari in 1990, iar în prima 
jumătate a lui 1991 s-a situat la 
vânzări de peste 76 milioane 
dolari SUA (4]. Performan1a s-a 
realizat şi prin echipamente 
destinate comunica\iilor de înaltă 
viteză prin fibre optice. 

Raytheon Inc., începând cu 
jumătatea lui 1980, a demarat 
aplicarea IC in programul său ca 
participant în Grupul 
guvernamental de realizare a 
sistemelor Patriot de apărare 
antirachetă, orientându-se în trei 
direcţii: proiectare la nivel de 

TIB '97 - platformă de cooperare 
Târgul Tehnic lnternaţlonal subansamble pentru diferite industrii 

Bucure,tl-TlB '97, aflai la cea dea - electronica şi electrotehnica, 
XXUl-aediţ1e(14-19ociombrie 1997), automaIica, telecomunicat1i, 
a reprezentai pentru ROMEXPO SA energetica, chimie şl petrochimie, 
unuldlncelemaidificHeeKameoedin prelucrarea lemnului, industrie 
ultlmii ani, Ambiţiosul program a11mentarQ, servicii de specialitate 
expozi\lonal,structuratpeexpozi\ilşi ş.a. - TIB, atestat şi aliniat la 
manifestan de profil specializat. a stalldarclele interna~onale ale lJniuf)ji 
oferilşansaTIB'97ca,larăndulsău, TArgurilor lntemaJionale - UFI • a 
sa ramăna o emblema a Industriei reunit la ediţia din acesl an peste 
româneşti şi. aşa cum afirma dl 1400defirme.dincare46%străine, 
George Cojocaru, preşedintele ceea ce reprezinta un grad de 
Camerei de Comerţ şi Industrie a internaţionalizare almllar cu cel 
RomănîeişiaMunicipiuluiBucureşti. existent la alte manifestări 
preşedinte - director general al expozlţionala Internaţionale de 
Romexpo SA, în cuvântul său inau- profil. Din totalul de 610 firme straioo 
gural: "TIB '97 este astăzi un bun din cele 30 de \Ari ce eu fost prezente 
naţlonal ce trebuie valorlllcat la la tărg, 579 de firme s-au aflat in 
adevăratalulvaloare,ocertltudlne componenţa celor 18 stete sub pe· 
a noii voci a Rominlel în concertul vilion naţional: Alrica de Sud, Aus-
na1tunllor lumll..." tria, Canada, Cehia, Danemarca, 

Cu o tematica precis delimitata, Elveţia, FranJa. Germania, Grecia, 

"Krupp--Bllstein-Compa·, specializata 
în fabricaţia de amortizoare şi afte 
componente auto, furnizor pentru 
Mercedes şi Daewoo. Aceasla firma 
a primit, în perioada TIB '97, 
certificatele de calitate ISO 9001 şi 
ISO 9002 de le recunoscuta TOV
Bayem-Germania. 

Electrotel Alexandria, împreuna 
cu KIOCkner-Moeller-Germania, vor 
coopera la realizarea de aparatura de 
joasa tensiune şi tablouri penlru 
distribuţia enerQlei electrice, pnntr-un 
importan1 transfer de tehnologie şi 
investiţii, care vor asigura un nivel de 
calitate şi de pret competiliv pe 
piejeleintema\1onale. 

Societa1ea mixta româno-ungara 
"MOL•Aominia" se va Integra in 
procesul de prelucrare. transport, 
depozilare şi comercializare a ~lei Ului 
şi denvatelor • benzioo, lubrilian~ • 
pe piaJa romaneasca, prin 

• Revista Research Focus, dedicata. promovruii cercetarii aplicative 
în domeniul construcţiilor, aduce în ateri\ia cilltonlor, în numarul sau 
din luna noiembne, articole reler1toare la utilfzarea de materiale şi 
structun noi in domeniile construcJiilor şi lucrarilor hidrotehnice, la 
dezvoltarea inovani utilizând multi-media, precum şi la managementul 
cercelării-dezvoltăni în domeniul betonului. 

• Buletinul AsociaJiei Romane a Anlreprenorllor de Constructii. 
ARACO, prezinta in sumarul numaruluI 31/noiembrie 1997, aspecte 
de la conferinJa de presa a M1nis1erului Lucrarilor Publice şi Amenajari, 
Tentoriulul, in care au fost disculate probleme legate de stadiul reformei 
în domeniile amenajarii lentoriului, lucrărilor publice şi constructillor -
bilanţul celor 11 tuni de guv8fnare. Totodata, buletinul Iace o prezentare 
a Expoz11iei TEHNAR '97 şi a Conferin\ei Naţionale a Asoc1a\1el 
Inginerilor Constructori ProleclanJi de Slructuri, care au urmant 
evidentierea posibi!ftAt1lor de realizare, înlr-un termen scurt, a UllOI' 

construcţii sigure. de calitate superioara, la preturi reduse şi care sa. 
necesite cheltuieli reduse de lntretloore 

• Ultimul nu mar al revistei Inventică ,1 Economie prezînta pl'Oiectul 
Programului na\ional de transfer tehnologic, stimularea şi difuzia 
Inovării, al M1nisterulu1 Cetcetani şi Tehnologiei, precum şi articole 
vizand societatea informationara, conceptul multidisciplinar numit 
mecatromca., drepturite de proprietate intelec1uata ş.a. 

• Numărul 17 al revistei a Clubului ACTIM ROUMANIE, consacrata 
cooperarii industriale lranco-romăne. editata de Ambasada Fran\e1 în 
România, face o prezentare a invest11îil0f firmelor franceze în \ara 
noastra, precum şi a principalelor targuri şl manilestan economice ce 
se vor desfaşura în Franţa in penoada noiembrie 1997 - ianuarie 1998. 
Un spa\iu amplu es1e dedicat cooperArii economice romano-franceze 
in"domeniul energiei electrice. 

• Din sumarul revistei INGENIUM, editata de Ordinul Inginerilor 
din Portugalia, spicuim articolele referitoare la utilizarea gazulut natu• 
ral ca alternativa pentru combustibilul auI011eh1culelor. la serviciile de 
consultan\a. şi acreditate ale Ordinului lngmeritor şI !a metode de 
cartogralie digitala.. 

• Din Noua Zeelandă ne-a sosit numarul pe luna OC!ombrie al revistei 
Engineerlng, editata de lnshtU\1a Inginerilor Profes1011iŞli, care reuneşte 
în sumar abordan ale unor aspecte din domenii precum: management, 
comunicaju, construcţii, a1imenta\ie şi bioştlinţe, transporturi şi 
proprietate intelectuală. 

• Din buletinul 10, editai în luna octombrie de Consiliul Nalional al 
Inginerilor şi oamenilor de Ştiinţa din Fran\a, reţinem articolul "La ce 
serveşte Consiliul Naţional al lnginenlor şi Oamenilor de Şthn\a din 
FrenJa?", prezentarea meseriei de inginerea o meserie de viitor, precum 
şi aspecte din activitatea Consiliului şi a uniunilor regionale. 

respectiv: inginerie mecanică - Italia, SUA, Ungaria ş.a. 
m'aşim-unelte şi ulllaje pentru La Complexul Expozitional 
prelucrarea metalelor, echipamente Romexpo s-au prezentat la standuri, 
de sudura, utilaje şi lnslalaJ!i specifice de căire firmele expozante, o extrem 
lnclustni!or de Iumator1e oţel, fonta şi de vana ta paleta de produse noi şi 
neferoase, linii de prelucrArl şi tehnologii de vâri, din cele mai di
tehnologii de proces. componente verse sectoare lnclustriale. 

conslruIrea a 8 centre de distribu1ie. lng. Georgiana Dumitru 

~;!~l:,~•-~~::s:r:c:/ '"-----------------
pentru angrenaje mecanice. maşini Vomsemnalacihtorilornoşlridoar 
şi acţionari hidraulice şi pneumatice, trei exemple în domeniul cooperării 
.i,rma.turi induslriafe, roboţi, mijloace industriale. 
şi tehnologii de transport-depozitare. Compa Sibiu, împreună cu firma 
aparate, componente şI Krupp, a const,tu1I societatea mixta. 

expusa de firma "Steel Frame Home 
Conslr. •. realizata pe o structura 
metalica şi avind o suprala ta de 140 
mp, cu pereJi dm ciment, arma\i cu 
fibră de sticlă . 

ing. Ion Rozanlde 

ICTPA '97 
În zilele de 6 şi 7 octombrie a.c. a avut loc la Sinaia cea de a doua 

Conferinţă intema\ională cu privire la Tehnologiile Informaţiei şi 
Comunicaţiilor în Administraţia Publici - ICTPA '97, organizată 

r , de Institutul de Cercetarî in Informatică (ICI) şi Comisia Europeană. 
Conferinţa a prilejuit un interesant schimb de puncte de vedere 

şi, de asemenea, răspunsurile domnulul Iustin Tănase, secretar de 
stat, preşedintele CNI, la întrebările ridicate de participanţi . între altele, 
a rezultat că noua strategie a CNI, elaborată în 1997, prevede 
realizarea nucleului de coerenlă informa\ională, cuprinzând 

Af u{ţumim, YUj I!l{f 
Stimate Domnule Preşedinte, 
Din toata inima va ruglim sli priml/i cele mai bune urliri de slinatate, fericire, multe realizSri 

frumoase în tot ceea ce înflJ.ptui/i pentru dezvoltarea ştiinfei romiineşti şi recunoaşterea elin lume. 
Cu multa recunoştin/d va mul/urnim pentru sprijinul decisiv ce l-aţi acordat pentru realizarea 

minunatelor calendare şf plicun· poştale tiparite cu imaginea iubitei noastre mame, Elisa Leon/da 
Zamfirescu, prima femeie inginer din lume. 

Un cafduros "La mulfi ani" pentru Sf. Mihail şi cele mai alese mulţumiri! 
Cu deosebita stimil şi recunoştin/a, 

Maria Zamfirescu Mocanu şi Ancuţa Cazaban ,) 

nomenclatoarele unitare de interes general, registrele permanente 
şi celelalte componente preconizate în versiunile anterioare (1992, 
1995, 1996), sub coordonarea Departamentului pentru Administraţia 
Publică Locală al Secretariatului General al Guvernului. 

Organizarea a fost li un nivel corezpunzător, asigurând atât 
desfăşurarea unui program de lucru dens, cât şi scurte vizite în 
împrejurimi. Din păcate, costul ridicat al participarii (taxa de 
înregistrare pentru personalul din administraţia publica a fost de 150$) 
a impiedical prezen1a multor specialişti şi utitizatori români interesaţi. 

dr. lng. Nicolae Costake 



pagina 8 Nr. 22/1997 UNIVERS INGINERESC 

PATRONATUL DIN INDUSTRIE ÎN DIALOG CU GUVERNUL 
Procesul de reformă continua să genereze numeroase probleme şi 

dlsfuncţionalit!ţi în economia româneasca, cu grave implicatii în domeniul 
producţiei materiale al serviciilor, în sectorul financiar şi pe plan social. 

comerciale prin politici neadecvate 
în domeniile financiar, monetar, 
valular şi fiscal; reslrângerna pieJei 
interne şi externe; micşorarea 
nivelului producţiei industriale sub 

·50% faţă de anul 1989 şi 

funcţionarea întreprinderilor în marea 
lor majoritale sub pragul de 
rentabilitate; existenţa unui blocaj 
financiar prelungit care, neasanat ta 
timp, s-a transformai în blocaj eco• 
nomic general, aleclănd toate 
sectoarele economice; lipsa de 
coerenţă a procesului de reformă, 
care conduce la inconsecvenţă, 
apariţia unor suprapuneri şi 

paralelisme în gestionarea reformei, 
în aplicarea principiilor de 
restructurare şi privatizare a 
intreprinderilor- a torrnulat un pachet 
de propuneri de mburl pentru 
relansarea economiei, continAnd 
numeroase Idei şi soluţii menite sA 
contribuie la eliminarea cauzelor 
ca1e frănează în mod evident 
reforma economică. 

Ca şi în afte situa\il, Confederaţia Patronalii. din Industria României • 
CONPIROM, prin preşedirltele său executiv, ing. Sllvlu Opri,, a luat pozilii 
critice, plecând de la o proftnjă cunoaşterea situaţiUOfconcrete dinS8Ctoarele 
industriale de baza ale economiei. 

CON PI ROM, fAcAnd o amplă analiza asupra perturbaţiilor maiofe apărute 
in ultimii 8 ani - desfiinţarea pArghiilor manageriale la nivel macro şi mediu 
economic; accentuarea lipsei de capital circulant şi decapitalizarea soeielă\Uor 

r 

Cunoaşterea {a conf{uenţa 

cefor tfouă. muenii 
(Urmare din pag. 1) 

nu poate fi reglementara. Autonomia este condifia insAşi a 
salturi/or calitative care fac sA progreseze cunoaşterea şi care 
sunt cruciale pentru ştiinţele aplicate şi pentru cefe 
fundamentale. 

În lumea modemEJ, unde mijloacele de comunicare 
omniprezente sporesc pe zi ce trece transparenJa, oamenii 
de ştiin/ă trebuie sA se lacA auzi/i cu orice pre/, daca nu vor 
sa devină complici unor situa/ii moralmente inacceptabile. 

Daca este necesar sa faurim pe plan naJional noi tipuri 
de raporturi rntre ştiin/S şi instanJefe putenl, se dovedeşte astăzi 
cA acest lucru nu mar este suficient şi ca procesul de consultare 
şi decizie se înscrie într-o perspectivS mondial.!. În domenii 
atât de importante şi diverse, cum sunt mediul înconjurator. 
telecomunica/iîle, sAnatatea, energia, educa/ia, politicile 
ştiin/ifice sau ocrotirea proprieta/ii individuale, abordarea 
problemelor fntr-o politic.§ pur na/ionala devine un act total 
lipsit de sens. 

A trecut vremea cAnd guvernan/ii socoteau ca se pot 
dispersa de opinia omului de ştiinJa, a cercetlHorului şi a tuturor 
celor care au drept sarcina cotidiana transmiterea şi aplicarea 
ştiin/ei aplicate de omenire. Revine astfel comunltSJii ştiin/ifice, 
dar şi educatorilor sau factorilor de comunicare, misiunea 
complex.! de a contribui la reducerea decalajului dintre ceea 
ce ştim şi ceea ce facem. 

Comisia lntemaJionalS pentru Educaţie în Secolul XXI, 
creata de Conferinţa Generala UNESCO în viziunea ei din 
1991, are drept misiune sa reflecteze asupra bazelor educa/iei 
şi invă/SmSntului în secolul viitor şi cu prec;Jdere asupra 
mijloacelor ce trebuie instaurate pentru ca metodele şi 
continuarea invăţamantului sc'I lase mai mult loc valorilor 
umaniste şi culturale, precum şi în/alegerii intema/ionale. 

Este evident cS orice program referitor la educa/ia cu 
valoare mondială ar trebui s;J aiM drept obiective esenţiale 
promovarea intensA a valorilor - inclusiv cele spirituale - care 
pun în lumină unitatea fiin/elor umane şi simbioza /orcu natura, 
a pune în eviden/ă acei factori care influenJeaz;J sau amenin~ 
calitatea vieJii, mai cu seamA in domeniul mediului fnconjurator. 

Se are in vedere reluarea formei prescurtate a lui Javier 
Perez de Cuellar. pe atunci Secretar General al Organiza/iei 
NaJiunilor Unite, un •patriotism planetar• care transcede 
frontierele naJionale şi îngustimea naJionalistS, a-i pregSti pe 
cetAţeni să participe activ la viaţa democraticS, cerin/a 
esen/iaJS a dezvoltSrii personale şi sociale. 

(Continuare În numărul viitor) 

fi.JJJjt: Punctdt d• ndtrr txprimatt Cn ar1icolt apa,rin autorilor. 

Ideile şi propunerile principale pe 
care dl ing. Silviu Opriş le-a expus 
în cadrul inlerviului acordat 
pubhcaţieinoastre,aufostavansate 

Guv~rnulul României, personal 
primului m1mstru Victor Ciorbea. 
Acestea au fost discutate în prezenţa 
reprezentan\ilor patronatului, 
sindicatelor şi Guvernului, în lrei 
runde, în perioada 21 august • 30 
septembrie 1997. 

la problemele ridicate în cadrul 
discuti!lor tripartite, punctul de 
vedere al Guvemulu! RomănIet S•a 
concretizat, conform celor 
prezentate ele preşedintele executiv 
al CONPIROM, în urma1oarele 

Cum mttrge UN/TEL? 
- Universitatea Permanenta de 

TelecomunicaVi (UNITEL), pornita pe 
data de 6 octombrie 1997, irÎ 
prezenta dlui dr. ing. Mihai Mlhalţi, 
preşedintele AGIA şi a dlui ing. 
Dumitru Mo!nescu, secretar de stat 
la Ministerul Comunicaţiilor, şi-a 
desfaşurat activitatea prin ac\lunl 
realizate în sala de conferinţe AGIA 
din B•dul Dacia nr. 26 (losl str. 
Eminescu nr. 8) în fiecare zi de luni. 

Dec.acţiuni? 
• Şedinlti sună desuel, lec!ie esle 

prea şcolaresc, deci acţiune, care 
înseamnă 60 de minute e)(punere şi 
30 de minute dezbalere. 

Care au fost lamai• acestor 
acţiuni? 

Cercelare şi inovare în 
telecomunicaţii, susţinută de dl dr. 
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răspunsuri: 

• Referitor la necesitatea crellrii 
unul organism care să asigure 
aplicarea unitară a politicilor de 
reformă. Guvernul examinează 
alaborarea unor acle normative 
penlru raţionalizarea instituţională a 
organismelor care se ocupa de 
reformă, privatizare şi reslruciurare, 
prin comasarea instituţiilor actuale 
(Consltiul pentru Reformă, FPS, ARP, 
AAD~lc.); 

• ln scopul simplificarii legis!alie! 
in domeniul privatizlirii, se va elabora, 
în termen de o luna, o lege unica a 
privalizlirii; 

• Pentru eliminarea birocraţiei şi 
crearea de facilităţi inves1Itori1or 
străini şi autohtoni, se va elabora un 
proiecl de lege unic în domeniul 
inveslitiîlot; 

• în cursul li.niiociombnea.c., pe 
baza propunerilor rormulate de 
CONPIROM şi AGER, mlnis!rul Ulm 
Spineanu urma sa stabileascli 
solu\iile în vederea deblocarii 
financiare generale, finalizate int,•un 
aci normativ până la srârşI1ul anului; 

• Propunerile de măsuri în 
domeruu! finanaar se VOf reglementa 
cu începere de la 1 ianuarie 1998, 
pnvind plata Imi;K)z1telor şi taxelor (pe 
profil şi TVA) dupa încasarea 
facturilor, precum şi perceperea 
impozilelor pe venitul global. 

• ln scopul stimulării inveslIţiIlor 
şi a intreprinderilor privale mici şi 
mijlocii. se vor elabora aclele norma
tive care vor reglementa reducerea 
sau scutirea de impozite pe profilul 
reinves11t, incepănd cu anul 1998; 

• Se va promova o politica de 
reducere a dobânzilor la credite, 

incepAnd din luna octombrie 1997. 
pentru a stimula obJinerea de credite 
destinate producţiei; 

• Pentru a da mai mulla coerenţă. 
procesulul de refonnâ. se va elabora 
un 'Program unitar de dezvoltare 
economică". prin actualliarea 
studiului de prognoză elaborat la 
începutul anului 1997; 

• in acest contexl. în domenlul 
restructurării, cu participarea 
patronatelor şi sindicatelor de 
ramură, eu fost elaborate studii de 
slralegie în domenule: energetic, 
minier, metalurgic, petrol şi gaze, 
acţiunea aflându-se în desfăşurare şi 
pentru celelalte ramuri; de 
asemenea, se vor desfăşura analize 
asupra situa\iei celor 135 de 
intreprinderi cu condI\ii speciale, în 
vederea stabilirii modalităţilor de 
restruciurare pentru fiecare unitate in 
parte; 

• Alte măsuri la nivel 
guvernamental au in vedere 
intensificarea consultarilor în cadrul 
dialogului tripartit. la toate 
ministerele: MF - pentru pr01ectul de 
buget pe anul 1998; MAA • pentru 
restructurarea dinagncultură, MIC
pentru comerţul exterior ş.a. 

În încheiere, domnul S1lv1u Opnş 
a menţionat ca în scopul valonfltani 
raspunsurilordate de catre Guvemul 
României la problemele ridicate, este 
necesar ca în perioada următoare 
CONPtFIOM şi federa\iile sale sa . 
urmărească infaptuirea lor, precum 
şi imt1erea demersurilor necesare ce 
seImpun, 

lng. Ion Rozanide 

UNITEL 
la drum! 

mg. Ion Stinclulescu. directorul 
Institutului Na1ional de Studii şi 
Cercelari in Comunicai 11: Aspecte ale 
telecomunlca\iilorrnodeme, susVnută 
de dna prof. univ. dr. îng, Adelaida 
Mateescu, şefa Catedrei de 
ielecomunica~! din cadrul Facullă\ii 
Electronică şi Telecomunicaţii , 

U.P.B.; Sisteme de transmisiuni 
numerice, susţinută de dt dr. ing. 
Drago, Clurea, conleren\iar în 
cadrul Facultăţii de Electronica şi 

Telecomunicaţii; Noi tehnologii în 
sistemele de lransmisiuni, susVnula 
de dna lng. Marilena Ionescu, şefa 
de serviciu Reţele şi Transmisiuni din 
cadrul S.N. ROMTELECOM $.A. 

Numa presdgloase, dar de ce 
afjtffdomfH111? 

- Tocmai pentru varietate de 
unghiuri de vedere. 

Cu partlcfpanJII cum staţi? 
• Binişor. 
Adlcl? 
- UNITEL se adreseaza 

specialiştilor din Bucureşti şi celor din 
13 judete apropiate, care pot veni 
uşor la acţiuni, în general cam 2000 
de persoane; în mod obişnuit, în sa!li 
sunt intre 20 şi 30 de participan~. deci 
puţin peste 1%. Este mult. este puţin? 

Oa, aste greu de spus, dar cinB 
sunt aceşti partlclpanfl? 

• Conducerile direcţiilor Teleorman 
şI Brăila, specialişti din Bucureşti, 
Teleorman. Prahova. Dămbovi\a, 
Braşov, Giurgiu şI din Direc\1a 
centrala S.N. Romtelecom S.A. 

Deci numai din S.N. 
Romtelecom S.A.? 

- Nu, participa de asemenea 
conducători şi specialişb de la firmele 
'Teleconstruc~a• şi ' Teleromproiect". 

Avefl tendin/a dea lnvlfa tot mal 
multe firme? 

- Da, în viitor vom accentua 
caracterul de FORUM, in\elegAnd 
prin aceasta dezbatere şi opinie 
pnvind viitorul 1elecomunlca\iilor, 
unificarea termenilor specIf1ci şi 

definirea mai clară a conceptelor 
modeme. 

În prlvlnJa tematicii, ce 
lntenJlonaJI BI Introduceţi în 
sesiunea de primăveri? 

- Avem în vedere lărgirea ariei 
tematice. astlel incA.t pe lănga 
ac1iunile cu teme specifice de 
telecomunicaţii, vom include şi 

informatica, multimedia şi, de ce nu, 
fundamentele şfiinlilice ale 
comunicarii. 

Organizatoric? 
- Da. pe lănga secţia UNITEL 

FORUM încercam sa înfiinţăm şi 
'secţia UNITEL PUNI. 

Ad/ci? 
• UNITEL PUNI Tnsemnăn6. 

organizarea de cursuri post
universitare împreuna cu Catedra de 
telecomunicaţii din cadrul Facultlljii 
de E!ectrorncA şi Telecomunica~i. cu 
girul Ministerului Educa\iel Naţionale. 

De ce această organizare? 
- Pentru că UNITEL, ca parte a 

societăţii clvile, poate aduce 
specialişti universitari, cercetători, 
practIcmm de marcă, proiectanti ş! 
construclori pentru a realiza un 
invă\ământ profund aplicativ, cu cote 
înalte teore!Jce. 

Suni frumos, dar susflner•a 
materiali? 

- Sperania în sponsorizari şi în 
pnmul plan S.N. ROMTELECOM 
S.A. 

Succes! 
-Mulţumim, 

ing. Adrian Moraru, 
manager UNITEL 
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